
Økonomiudvalget 2018-2021s møde den 19. juni 

2019

Byrådssalen kl. 16.00

Referat

148  Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

149  Aktuel økonomi - herunder likviditet

Sagsfremstilling

Likviditet

Likviditet er altid udtryk for et øjebliksbillede på et givent tidspunkt, som kan påvirkes af mange 

faktorer. Den gennemsnitlige likviditet over et år giver derfor det bedste billede af kommunens 

økonomiske situation. Frederikssund Kommune er i lighed med landets øvrige kommuner 

underlagt en kassekreditregel, der betyder, at kommunen skal have en positiv kassebeholdning 

beregnet som et gennemsnit over de seneste 12 måneder. Frederikssund Kommune har imidlertid 

vedtaget en økonomisk politik, der indeholder et mål om, at den gennemsnitlige likviditet ikke blot 

skal svare til dette minimumskrav, men derimod udgøre minimum 100 mio. kr. Endvidere fremgår 

det af politikken, at det er et politisk ønske, at den gennemsnitlige likviditet skal udgøre 125 mio. 

kr. ved udgangen af 2022.

Gennemsnittet for juni 2018 til maj 2019 udgør 127,7 mio. kr., hvilket er en stigning på 7,9 mio. kr. 

siden sidste måneds likviditetsprognose forelagt Økonomiudvalget den 22. maj 2019.

http://www.frederikssund.dk/#item-148
http://www.frederikssund.dk/#item-148
http://www.frederikssund.dk/#item-148
http://www.frederikssund.dk/#item-148
http://www.frederikssund.dk/#item-148
http://www.frederikssund.dk/#item-149
http://www.frederikssund.dk/#item-149
http://www.frederikssund.dk/#item-149
http://www.frederikssund.dk/#item-149
http://www.frederikssund.dk/#item-149


I vedlagte notat uddybes den gennemsnitlige likviditet og likviditetsprognosen, herunder 

ændringerne siden sidste prognose og forudsætningerne for prognosen.

Derudover vedlægges der et bilag med den økonomiske status pr. 31. maj 2019.

Vinge økonomi

Supplerende vedlægges status vedrørende økonomi for Vinge pr. 31. maj 2019: Oversigt over 

hvad der er afsat af bevillinger samt forbrugt siden 1. januar 2018. Oversigt med politiske 

behandlinger med økonomiske konsekvenser, som vil blive nærmere belyst og indgå i arbejdet 

med budget 2020-2023.

Økonomi

Aktuel økonomistatus viser en likviditet efter kassekreditreglen på 127,7 mio. kr. pr. 31. maj 2019, 

hvilket er en stigning på 7,9 mio. kr. siden sidste måneds likviditetsprognose forelagt 

Økonomiudvalget den 22. maj 2019.

Indstilling

Centerchefen for økonomi indstiller til Økonomiudvalget, at:

Likviditetsprognosen tages til efterretning.1. 

Beslutning

Taget til efterretning.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Notat Likviditet maj 2019•

Økonomisk status pr. 31. maj 2019•

Status på Vinge økonomien - pr. 30. maj 2019•

150  Årsregnskab 2018 - Revisionsberetning

Lovgrundlag

Lov om kommunernes styrelse § 45 samt budget- og regnskabssystem for kommuner afsnit 7.
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Sagsfremstilling

Byrådet godkendte på sit møde den 24. april 2019 at oversende Frederikssunds Kommunes 

årsregnskab for 2018 til revisionen. Revisionens beretning skal i følge styrelsesloven afgives 

senest den 15. juni, hvorefter Økonomiudvalget og Byrådet inden udgangen af august måned skal 

godkende det endelige regnskab.

Den lovpligtige revision omfatter ifølge styrelsesloven både finansiel revision, juridisk kritisk og 

løbende forvaltningsrevision.

BDO har den 11. juni 2019 afgivet beretning nr. 17 vedrørende årsregnskabet 2018.

Revisionsbemærkninger til årsregnskabet for 2018:

"Den udførte revision har ikke givet anledning til bemærkninger."

Vurdering af kommunens økonomi:

"Det er vores samlede vurdering, at Frederikssund Kommune har en bæredygtig drift jævnfør 

budgetterne. Kommunens likviditet har været under pres i 2018 og har nået et minimum med en 

gennemsnitlig likviditet på 83,9 mio. kr. i september 2018. Kassekreditreglen har været overholdt i 

regnskabsåret 2018.

Vi har noteret os, at likviditetsprognosen pr. ultimo 2019 viser fortsat overholdelse af 

kassekreditreglen samt en stigning i den gennemsnitlige likviditet de kommende år, således at 

kommunens fornyede målsætning om en gennemsnitlig likviditet på min 125 mio. kr. ultimo 2020 

forventes overholdt.

Vi har ikke konstateret forhold, der rejser tvivl om going concern."

Michael Sylvest Nielsen og Maj-Britt Aabrink fra BDO deltager på Økonomiudvalgsmødet under 

behandling af punktet.

Revisionsberetning, revisionspåtegning samt det endelige årsregnskab for 2018 er vedlagt som 

bilag.

Økonomi

Center for økonomi har ikke yderligere bemærkninger til sagen



Indstilling

Centerchefen for Økonomi indstiller, at Økonomiudvalget over for Byrådet anbefaler, at:

Revisionsberetning nr. 17 vedrørende revision af årsregnskabet for 2018 tages til 

efterretning.

1. 

Regnskabet for 2018 godkendes endeligt.2. 

Beslutning

Indstillingspunkt 1-2 anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Frederikssund Kommune årsberetning 2018 - 11.06.2019•

Frederikssund - revisorerklæring 2018•

Årsregnskab 2018•

151  Udbudsplanen 2019-2020

Sagsfremstilling

I henhold til kommunens Udbuds- og indkøbspolitik 2018 -2020 skal udbudsplanen forelægges for 

Økonomiudvalget hvert år med henblik på stillingtagen til politisk behandling af de enkelte 

indkøbsprojekter.

På den baggrund er kommunens udbudsplan 2019-2020 vedlagt som bilag. Udbudsplanen er 

opdelt i bilag 1, der er en oversigt over de indkøbsprojekter, der planlægges politisk behandlet, og 

bilag 2, der er en oversigt over de indkøbsprojekter, der ikke er tiltænkt en politisk behandling.

Af bilagene fremgår de indkøbsprojekter som er igangværende eller forventes opstartet inden 

udgangen af 2020. I oversigterne indgår både indkøbsprojekter, som gennemføres af kommunen 

selv, samt projekter, der bliver lavet i rammen af de indkøbsfællesskaber, som kommunen 

deltager i (Indkøbsfællesskab Nordsjælland (IN) og Staten og Kommunernes Indkøbsfællesskab 

(SKI)). I oversigten indgår ikke mindre indkøb (under 500 t.kr.), samt indkøb, som kommunen er 

forpligtet til at købe efter en rammeaftale.
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Den samlede udbudsplan indeholder i alt 70 projekter. Der er 7 anlægsprojekter, mens de øvrige 

vedrører køb af varer eller tjenesteydelser. Omkring en tredjedel af indkøbsprojekterne i planen 

gennemføres af kommunen selv, mens de øvrige sker i regi af IN og SKI. Hertil kan bemærkes, at 

kommunen har ansvaret for gennemførslen af to af udbuddene i IN-samarbejdet (vedr. stomi-

produkter og kompressionshjælpemidler). Langt de fleste af udbuddene på planen vil være 

genudbud.

Den planlagte politiske behandling af de enkelte indkøbsprojekter er søgt tydeliggjort i opdelingen 

i bilag 1 og 2, og er i vidt omfang fastlagt af Udbuds- og indkøbspolitikken. Således skal alle 

udbud af varer og tjenesteydelser med en årlig kontraktværdi over 10 mio. kr. som udgangspunkt 

behandles i Byrådet. Herudover skal udbud, der medfører en ændring af kvalitetsniveau for 

kommunens borgere, forelægges det relevante fagudvalg til godkendelse. I behandlingen indgår 

en godkendelse af udbudsstrategien, dvs. f.eks. beskrivelse af den udbudte genstand, 

udbudsformen, delaftaler, evalueringskriterier, mindstekrav og lignende forhold, som har 

grundlæggende betydning for udbuddets resultat. Hvis det enkelte udvalg ønsker det, vil der også 

ske orientering om leverandørvalg.

De bemærkes for en ordens skyld, at o versigterne er et dynamisk værktøj, hvilket betyder, at 

forskellige forhold kan medføre, at f.eks. tidsplanen i de enkelte projekter kan ændre sig, ligesom 

at visse projekter helt kan bortfalde og andre kan komme til.

Økonomi

Sagen har ikke bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for Økonomi indstiller til Økonomiudvalget, at:

Godkende udbudsplanen, for så vidt angår det heraf følgende forslag til den politiske 

inddragelse i de enkelte indkøbsprojekter.

1. 

Beslutning

Godkendt.

Fraværende: Poul Erik Skov Christensen (A).

Udbudsplan til Økonomiudvalget•
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152  Stillingstagen til afholdelse af borgermøde 12. september 2019

Sagsfremstilling

På Byrådsmøde den 27. februar 2019 blev rammerne for arbejdet med budget 2020-2023 

besluttet. I den forbindelse blev det besluttet, at stillingtagen til, om der skal afholdes borgermøde 

om budget 2020-2023 den 12. september 2019 skal ske i løbet af juni 2019.

Med henvisning hertil skal Økonomiudvalget tage stilling til, om der skal afholdes borgermøde om 

budget 2020-2023 den 12. september 2019

Økonomi

Center for økonomi har ikke yderligere bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for økonomi indstiller til Økonomiudvalget, at:

Udvalget tager stilling til, om der skal afholdes borgermøde om budget 2020-2023 12. 

september 2019.

1. 

Beslutning

Tiltrådt med den justering, at borgermødet afholdes onsdag den 11. september 2019. På 

Økonomiudvalgets møde i august måned tager udvalget stilling til mødets form og afvikling.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

153  Danske Funktionærers Boligselskab, afd. Morelhaven. Renoveringsstøtte - godkendelse 

af skema B

Lovgrundlag

Almenboliglovens §§ 28, 29, 91, 92, 96, 97 og 98

Landsbyggefondens regulativ og vejledning om renoveringsstøtteordningen

Landsbyggefondens regulativ om særlig driftsstøtte
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Sagsfremstilling

Som opfølgning på byrådssag nr. 91 af 24. maj 2017 om helhedsplan for omfattende renovering 

mv. for boligafdelingen Morelhaven (Danske Funktionærers Boligselskab) med støtte fra 

Landsbyggefonden er der nu fremsendt ansøgning om godkendelse af anskaffelsessum før 

påbegyndelse (skema B).

Byrådet godkendte ved tidligere behandling bl.a. indstilling af skema A (udarbejdet med baggrund 

i helhedsplan) til Landsbyggefonden, låneoptagelse vedrørende to renoveringssager (én med 

støttede lån fra Landsbyggefonden og én uden), låneoptagelse til tagrenovering (”private” 

arbejder/ustøttet), kommunal garantiforpligtelse og et rente- og afdragsfrit lån til kapitaltilførsel.

Landsbyggefonden har efterfølgende meddelt tilsagn til projektet.

Der er nu foretaget en endelig projektering, og projektet med støtte fra Landsbyggefonden bliver 

dyrere end forventet ved skema A. Anskaffelsessummen på de støttede arbejder er således 

forhøjet med 5,887 mio. kr. fra 27,503 mio. kr. til 33,390 mio. kr.

Forhøjelsen skyldes bl.a., at ombygninger/sammenlægning af boliger og etablering af 

tilgængelighedsboliger har vist sig væsentligt mere omkostningstungt end forudsat i det 

godkendte skema A. Boligorganisationen har været i dialog med Landsbyggefonden herom, og 

Landsbyggefonden har betinget sin forhøjelse af støtten af, at boligorganisationen som led i en 

besparelse vedrørende helhedsplanen reducerer antallet af ”tilgængelighedsboliger”. Antallet af 

"tilgængelighedsboliger" er ved skema B således reduceres fra 17 til 9. Landsbyggefonden har 

forhåndsgodkendt de støttede arbejder i den nuværende udformning.

Projektet indebærer i hovedtræk således udskiftning af tag, renovering af alle badeværelser, 

renovering af 9 lejligheder med henblik på tilgængelighed, sammenlægning af 8 små boliger til 6 

nye boliger og delvis renovering af klimaskærm og udvendige trapper. Afdeling Morelhaven består 

i dag af 41 familieboliger, som er opført i 1983. Efter helhedsplanens gennemførelse vil der være 

39 familieboliger.

Anskaffelsessummen for de ustøttede og ”private” arbejder er uændret (henholdsvis 5,000 og 

7,900 mio. kr.).

Da der forekommer en overskridelse af skema A-anskaffelsessummen, foretages den egentlige 

godkendelse af skema B af Landsbyggefonden.



Boligorganisationen oplyser, at stigningen i udgiften til støttede arbejder kan gennemføres uden 

lejestigning.

Oversigt over anskaffelsessum m.v. i renoveringssagen

Betegnelse for arbejder Finansiering (mio. kr.) Kommunal garanti 

(mio. kr.)

Regaranti fra LBF 

(mio. kr.)

Renovering, ombygning, 

tilgængelighed og 

miljøfremmende 

foranstaltninger

33,390 (støttede lån) 33,390 16,695

5,000 , finansieres ved:

2,550 – Ustøttet lån

1,250 – Kapitaltilførsel

0,900 – LBF´s fællespulje

0,300 – Egen trækningsret

Ikke påkrævet

7,900 (Tagrenovering), 

finansieres ved:

Forbedrings- og 

opretningsarbejder

1,000 – Henlagte midler

6,900 – Ustøttet lån

Ikke påkrævet

I alt 46,290

- heraf lån i alt 42,840

I alt 33,390 I alt 16,695

Kommunen har ved skema A accepteret garantiforpligtelser, som følger af optagelsen af det 

støttebærende lån (ydelsesstøtte fra Landsbyggefonden). Garantiforpligtelsen for det støttede lån 

var ved skema A skønnet til at udgøre 27,503 mio. kr. – og kommer ved skema B til at udgøre 

33,390 mio. kr. Landsbyggefonden godtgør heraf 50 % (regaranti). Der er således tale om en 

forhøjelse af garantien på 5,887 mio. kr. (nettogarantiforøgelse på 2,944 mio. kr., som følge af 

Landsbyggefondens regarantistillelse) i forhold til skema A.

Støttesagen forudsætter ligesom ved skema A, at kommunen, långiver (realkreditinstitut), 

boligorganisationen og Landsbyggefonden påtager sig at yde kapitaltilførsel på i alt 1,250 mio. kr. 

Kommunens andel heraf udgør 1/5, i alt 0,250 mio. kr., og er godkendt ved skema A.

Økonomi

Der er tidligere godkendt garantistillelse på 27,503 mio. kr. til renoveringen med regaranti på 50 

pct. af beløbet. Der søges om en forhøjelse af garantien med 5,887 mio. kr., hvoraf 

Landsbyggefonden stiller regaranti for 50 % af beløbet (2,944 mio. kr.).



Garantistillelsen påvirker kun kommunens likviditet, hvis den kommer til udbetaling. I så fald, vil 

kommunen få refunderet 50 pct. af forpligtelsen fra Landsbyggefonden.

Indstilling

Centerchefen for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Økonomiudvalget over for Byrådet 

anbefaler, at:

Indstille og videresende skema B for byggeskader, forbedringer og miljøforbedrende 

foranstaltninger til Landsbyggefonden

1. 

Godkende, at administrationen kan godkende skema C vedrørende renoveringssagen, hvis 

dette ikke indeholder overskridelser i forhold til skema B

2. 

Godkende, at boligafdelingen kan optage støttede lån på yderligere 5,887 mio. kr. til de 

pågældende arbejder

3. 

Godkende en udvidelse af garantien med 5,887 mio. kr. for de støttede arbejder 

(nettogarantiforøgelse på 2,944 mio. kr. som følge af LBFs regaranti).

4. 

Beslutning

Indstillingspunkt 1-4 anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

154  Lejerbo Frederiksborg, afd. Banevænget. Renoveringsstøtte - godkendelse af skema B

Lovgrundlag

Almenboliglovens §§ 29, 91, 92, 96, 97 og 98.

Landsbyggefondens regulativ og vejledning om renoveringsstøtteordningen.

Landsbyggefondens regulativ om særlig driftsstøtte.

Sagsfremstilling

Som opfølgning på byrådssag nr. 174 af 29. august 2018 om helhedsplan for genopretning og 

forbedring mv. for boligafdelingen Banevænget (Lejerbo Frederiksborg) med støtte fra 

Landsbyggefonden er der nu fremsendt ansøgning om godkendelse af anskaffelsessum før 
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påbegyndelse (skema B).

Byrådet godkendte ved tidligere behandling bl.a. indstilling af skema A (udarbejdet med baggrund 

i helhedsplan) til Landsbyggefonden, låneoptagelse vedrørende renoveringssag med støttede 

realkreditlån, kommunal garantiforpligtelse og et rente- og afdragsfrit lån til kapitaltilførsel.

Landsbyggefonden har efterfølgende meddelt tilsagn til projektet.

Der er nu foretaget en endelig projektering, og projektet med støtte fra Landsbyggefonden bliver 

dyrere end forventet ved skema A. Anskaffelsessummen på de støttede arbejder er således 

forhøjet med 2,821 mio. kr. fra 6,119 mio. kr. til 8,940 mio. kr.

Forhøjelsen skyldes bl.a., at der i projektet - der gennemføres med henblik på at udbedre alvorlige 

udfordringer med opstigende fugt fra terrændæk og eksisterende faskiner - er medtaget ekstra 

sikring mod opstuvning (regnvand). Boligorganisationen har været i kontakt med 

Landsbyggefonden, der har forhåndstilkendegivet, at udgiften kan medtages ved skema B.

Anskaffelsessummen for de ustøttede arbejder er uændret (1,000 mio. kr.).

Da der forekommer en overskridelse af skema A-anskaffelsessummen, foretages den egentlige 

godkendelse af skema B af Landsbyggefonden.

Boligorganisationen oplyser, at stigningen i udgiften til støttede arbejder kan gennemføres uden 

lejestigning.

Oversigt over anskaffelsessum m.v. i renoveringssagen

Betegnelse for 

arbejder

Finansiering (mio. kr.) Kommunal garanti (mio. 

kr.)

Regaranti fra LBF (mio. 

kr.)

Arbejder inden for 

renoveringsstøttesag

8,940 (støttede lån) 8,940 4,470

1,000 , finansieres ved:

0,750 - Kapitaltilførsel

Ekstraordinære 

renoveringsarbejder

0,250 - Egen 

trækningsret eller lign.

I alt 9,940

- heraf lån i alt 8,940

I alt 8,940 I alt 4,470



Kommunen har ved skema A accepteret garantiforpligtelser, som følger af optagelsen af det 

støttebærende lån (ydelsesstøtte fra Landsbyggefonden). Garantiforpligtelsen for det støttede lån 

var ved skema A skønnet til at udgøre 6,119 mio. kr. – og kommer ved skema B til at udgøre 

8,940 mio. kr. Landsbyggefonden godtgør heraf 50 % (regaranti). Der er således tale om en 

forhøjelse af garantien på 2,821 mio. kr. (nettogarantiforøgelse på 1,411 mio. kr., som følge af 

Landsbyggefondens regarantistillelse) i forhold til skema A.

Støttesagen forudsætter ligesom ved skema A, at kommunen, långiver (realkreditinstitut), 

boligorganisationen og Landsbyggefonden påtager sig at yde kapitaltilførsel på i alt 0,750 mio. kr. 

Kommunens andel heraf udgør 1/5, i alt 0,150 mio. kr., og er godkendt ved skema A.

Økonomi

Der er tidligere godkendt garantistillelse på 6,119 mio. kr. til genopretning og forbedring af 

Banevænget med regaranti på 50 pct. af beløbet. Der søges om en forhøjelse af garantien med 

2,821 mio. kr., hvoraf Landsbyggefonden stiller regaranti for 50 % af beløbet (1,411 mio. kr.).

Garantistillelsen påvirker kun kommunens likviditet, hvis den kommer til udbetaling. I så fald, vil 

kommunen få refunderet 50 pct. af forpligtelsen fra Landsbyggefonden.

Indstilling

Centerchefen for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Økonomiudvalget over for Byrådet 

anbefaler, at:

Indstille og videresende skema B for byggeskader, forbedringer og miljøforbedrende 

foranstaltninger til Landsbyggefonden

1. 

Godkende, at administrationen kan godkende skema C vedrørende renoveringssagen, hvis 

dette ikke indeholder overskridelser i forhold til skema B

2. 

Godkende, at boligafdelingen kan optage støttede lån på yderligere 2,821 mio. kr. til de 

pågældende arbejder

3. 

Godkende en udvidelse af garantien med 2,821 mio. kr. for de støttede arbejder 

(nettogarantiforøgelse på 1,411 mio. kr. som følge af LBFs regaranti)

4. 

Beslutning

Indstillingspunkt 1-4 anbefales.

Fraværende:



Poul Erik Skov Christensen (A).

155  Godkendelse af kommissorium for lokal udviklingspulje

Lovgrundlag

Kommunalfuldmagtsreglerne

Sagsfremstilling

Økonomiudvalget skal med denne sag godkende et kommissorium for en lokal udviklingspulje.

Byrådet besluttede den 10. oktober 2018 at vedtage forslag til budget 2019 samt overslagsårene 

2020-2022. I budgetaftalen er etableret en lokal udviklingspulje, som skal anvendes til at støtte 

lokale anlægsprojekter. I budgetaftalen er der afsat 0,5 mio. kr. i 2019 og 0,5 mio. kr. i 2020. Med 

udgangspunkt i Byrådets beslutning, har administrationen udarbejdet et forslag til et 

kommissorium for en lokal udviklingspulje.

Økonomiudvalget blev præsenteret for et kommissorium for en lokal udviklingspulje på udvalgets 

møde 12. december 2018. Økonomiudvalget besluttede at tilbagesende kommissoriet til 

administrationen med henblik på en kvalificering af kommissoriet. Administrationen har 

efterfølgende kvalificeret kommissoriet ved at ændre i afsnittene baggrund , formål og kriterier for 

prioriteringer af ansøgninger . Kommissoriet indeholder derudover afsnit om ansøgningsbeløb 

samt en procedure for, hvordan puljen søges. Kommissoriet er vedlagt bilag.

I forhold til formålet, anbefaler planafdelingen, at den lokale udviklingspulje er en økonomisk pulje 

med det formål at:

Yde økonomisk støtte til lokale anlægsprojekter, der udspringer af borgernes, foreningernes, 

organisationernes og virksomhedernes egne initiativer.

•

Understøtte lokale initiativer, der bidrager til at skabe fornyelse og udvikling af kommunens 

land- og byområder.

•

Skabe et grundlag for igangsættelse af projekter, der skaber værdi for kommunens borgere, 

foreninger, organisationer og/eller virksomheder.

•

Inddrage og involvere lokalsamfundet i kommunens udvikling ved at give lokale aktører 

mulighed for konkret indflydelse på udviklingen i kommunen.

•

Skabe attraktive og bæredygtige rammer for borgernes liv og trivsel.•

Administrationen anbefaler, at Økonomiudvalget vælger at prioritere ansøgninger ud fra følgende 

kriterier. Anlægsprojektet skal være:
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I overensstemmelse med kommissoriets formål.•

Placeret i Frederikssund Kommune.•

Offentligt tilgængeligt for alle borgere i Frederikssund Kommune.•

Et nyt projekt, da der som udgangspunkt ikke ydes tilskud med tilbagevirkende kraft til projekter, 

der allerede er igangsat eller gennemført.

•

Egnet til ansøgning om medfinansiering fra fonde el.lign.•

Inden politisk behandling af de konkrete ansøgninger, vil administrationen foretage en vurdering 

af, hvorvidt kommunen lovligt kan yde støtte jf. kommunalfuldmagtsreglerne. Konkrete projekter, 

som ikke lovligt kan støttes vil få meddelt et administrativt afslag.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkning.

Indstilling

Centerchefen for By-og Landskab indstiller, at Økonomiudvalget over for Byrådet anbefaler, at:

Godkende kommissorium for den lokale udviklingspulje.1. 

Beslutning

Anbefales med den præcisering, at bullet 4 i kriterier udgår, og bullet 5 justeres, så den hedder 

"Anlægsprojektet skal have et element af egenfinansiering og/eller være egnet til ansøgning om 

medfinansiering fra fonde el. lign.". Endvidere præciseres det, at formålet med puljen er at yde 

økonomisk støtte til udvikling af lokale anlægsprojekter.

Formuleringerne justeres i forbindelse med udsendelse af dagsordenen til Byrådets møde den 26. 

august 2019.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Kommissorium - Lokal udviklingspulje•

156  Kommunal afholdelse af grundlovsceremonier
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Sagsfremstilling

Reglerne for at erhverve dansk statsborgerskab er ændret med virkning fra 1. januar 2019. 

Herefter er det et krav, at Folketingets vedtagelse af lovforslag om indfødsrets meddelelse følges 

op af en kommunal ceremoni, hvor de borgere, der er omfattet af lovforslaget (eller et tidligere 

lovforslag) skriver under på at love troskab og loyalitet over for Danmark og det danske samfund 

og erklærer at ville overholde dansk lovgivning, herunder Danmarks Riges Grundlov, og 

respektere grundlæggende danske værdier og retsprincipper, herunder det danske demokrati.

Bekendtgørelse om kommunalbestyrelsens afholdelse af grundlovsceremonier angiver nogle 

rammer indenfor hvilke den enkelte kommune kan tilrettelægge ceremonierne.

Der er krav om, at der skal tilbydes 2 årlige ceremonier, første gang i 2. halvår 2019. 

Ceremonierne skal afholdes under forhold, som er egnede til at sikre en højtidelig ramme omkring 

ansøgernes tildeling af dansk indfødsret. Der er fastsat regler for hvornår, og hvordan afholdelse 

af ceremonierne skal annonceres, og i forbindelse med selve ceremonien er der krav om, at 

ansøgeren legitimerer sig, underskriver erklæringen og giver hånd til den/de kommunale 

repræsentanter, der forestår ceremonien.

Indenfor den overordnede ramme afgør kommunen selv, hvornår og hvordan ceremonierne 

gennemføres. Der er også åbnet mulighed for, at kommuner med få deltagere kan henvise disse 

til at deltage i en ceremoni i en nabokommune, eller for at flere kommuner afholder ceremonier i 

fællesskab.

Det fremgår af lovbemærkningerne, at formålet er "at henlægge den ceremonielle underskrivning 

af at ville overholde grundloven mv. til kommunalbestyrelserne". I det lys vurderes det 

hensigtsmæssigt, at Frederikssund Kommune selv afholder ceremonierne.

Det foreslås, at arrangementerne holdes i Byrådssalen, som vil udgøre en passende højtidelig 

ramme, og med borgmesteren som vært. Borgmesteren vil byde velkommen og orientere om 

forløbet, hvorefter selve ceremonien med underskrivelse af erklæringen og håndtryk vil finde sted. 

Afslutningsvis vil deltagerne vil blive budt på en forfriskning. Alle byrådsmedlemmer vil blive 

inviteret til at tage del i ceremonien.

Antallet af borgere bosiddende i Frederikssund Kommune, som har fået dansk statsborgerskab, 

har i de seneste år udgjort 2015: 28 personer, 2016: 24 personer, 2017: 28 personer, 2018: 14 

personer.



Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkning.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed indstiller til Økonomiudvalget, at:

Godkende den foreslåede ramme for afvikling af kommunale grundlovsceremonier.1. 

Historik

Økonomiudvalget, 22. maj 2019, pkt. 131:

Administrationens indstilling blev bragt til afstemning.

For indstillingen stemte: Ole Søbæk (C), Inge Messerschmidt (O) og John Schmidt Andersen (V).

Imod indstillingen stemte: Ole Frimann Hansen (F), Maria Katarina Nielsen (B), Kenneth Jensen 

(A) og Poul Erik Skov Christensen.

Indstillingen faldt dermed.

Inge Messerschmidt (O) begærede sagen i Byrådet.

Fraværende: Tina Tving Stauning (A)

Hans Andersen (V).

Byrådet, 29. maj 2019, pkt. 101:

Borgmester John Schmidt Andersen (V) stillede forslag om, at sagen sendes tilbage til fornyet 

behandling i Økonomiudvalget.

Forslaget blev bragt til afstemning.

For forslaget stemte: Anne-Lise Kuhre (A), Jesper Wittenburg (A), Kenneth Jensen (A), Lars 

Jepsen (A), Niels Martin Viuff (A), Ozgür Bardakci (A), Susanne Bettina Jørgensen (A), Tina Tving 

Stauning (A), Maria Katarina Nielsen (B), Ole Frimann Hansen (F), Anne Sofie Uhrskov (V), 



Charlotte Drue Aagaard (V), Jens Jørgensen (V), John Schmidt Andersen (V), Jørgen Bech (V), 

Kristian Moberg (V), Michael Tøgersen (V), Morten Skovgaard (V), Signe Sysse Grünfeld-Bierre 

(V), Pelle Andersen-Harild (Ø)

Imod forslaget stemte: Ole Søbæk (C), Inge Messerschmidt (O), Tobias Weische (O)

Forslaget tiltrådt. Sagen oversendes til fornyet behandling i Økonomiudvalget.

Beslutning

Borgmester John Schmidt Andersen (V) stillede forslag om, at ceremonien gennemføres 

administrativt, således at det er et medlem af direktionen, der forestår ceremonien. Ceremonien er 

åben.

For forslaget stemte:

Tina Tving Stauning (A), Kenneth Jensen (A), Maria Katarina Nielsen (B), Hans Andersen (V) og 

John Schmidt Andersen (V).

Imod forslaget stemte:

Inge Messerschmidt (O), Ole Søbæk (C) og Ole Frimann-Hansen (F).

Inge Messerschmidt (O) stemte imod med den begrundelse, at ceremonien bør forestås af 

byrådsmedlemmer - gerne af hvert køn og under ledelse af Borgmesteren.

Ole Frimann-Hansen (F) stemte imod med den begrundelse, at der er tale om nedværdigende 

lovgivning, som strider imod § 70 i Grundloven.

Ole Søbæk (C) stemte imod med den begrundelse, at det bør være Borgmesteren, der byder nye 

borgere velkommen.

Forslaget anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

grundlovsceremonier, bekendtgørelse.pdf•
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157  Udlejning af Skolen i Herredet

Sagsfremstilling

Administrationen er blevet kontaktet af Nordsjællands Politi, der ønsker at leje skolen i ca. 6. mdr. 

for at bl.a. at kunne træne i realistiske omgivelser.

Politiet har været på besigtigelse på skolen og fundet den egnet til formålet.

Politiet oplyser at:

Faciliteterne vil blive brugt til træningsfaciliteter.•

Træningen vil blive afviklet i dagtimerne og foregå tæt på bygningerne.•

Træningen vil ske på enkelte dage i løbet af ugen.•

Nordsjællands Politi vil meget gerne stille sig til rådighed for en orientering af de nærmeste naboer 

om anledningen til tilstedeværelsen, med henblik på at sikre, at træningsøvelserne ikke medfører 

utryghed i området.

Om Skolen I Herredet:

Skolen i Herredet fraflyttes i uge 32 som et led i "Samling af funktioner i Jægerpris2. Skolens 

nye lokation bliver Møllevej 100 i Jægerspris.

•

Jævnfør budgetaftalen 2019 skal skolebygningerne sættes til salg efter fraflytningen.•

I umiddelbar nærhed ligger Pilehuset (Benyttes til daginstitution og fritidsaktiviteter), herudover 

benytter det lokale idrætsliv skolehallen i mindre omfang.

•

Om den forventede salgsproces:

Der vil typisk være behov for at ændre lokalplanen for at gøre bygningen så attraktiv som 

muligt. Denne proces er lovbestemt og tager minimum 7 måneder.

•

Herudover kan der være diverse afklaringer der skal foretages inden salget kan blive en realitet.•

Opsummering:

På baggrund af oplysninger fra politiet vurderer administrationen at:

Det vil være muligt at for politiet at gennemføre øvelserne uden store gener for naboerne og 

uden at skabe utryghed.

•

Træningen kan foregå således, at der kan tages de nødvendige hensyn til børnene i Pilehuset 

f.eks. ved planlægning og dialog om tidspunkter for træningen,

•

Træningen vil kunne lægges på den del af skolen der er længst væk fra Pilehuset,•

Skolen I Herredet vil stå tom i den omtalte periode og et udlån vil være en mulighed.•
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På den baggrund anbefaler administrationen, at der opstartes en forhandling med politiet om 

udlån af Skolen i Herredet.

Vedlagt:

Bilag 1: Kort over området.

Økonomi

Det kan bemærkes, at der ikke er budgetteret med en midlertidig lejeindtægt, men at en eventuel 

indtægt vil indgå i det samlede projekts nettoøkonomi.

Indstilling

Direktøren for Opvækst, Uddannelse og Kultur indstiller til Økonomiudvalget, at:

Administrationen gives mandat til at indgå en lejeaftale ud fra den beskrivelse, der er 

modtaget af Nordsjællands Politi.

1. 

Beslutning

Det blev forslået, at administrationen gives mandat til at indgå en lejeaftale, som ikke omfatter 

hallen og parkeringspladsen. Forslaget blev bragt til afstemning.

For forslaget stemte:

Hans Andersen (V), John Schmidt Andersen (V), Ole-Frimann Hansen (F), Tina Tving Stauning 

(A), Kenneth Jensen (A) og Ole Søbæk (C).

Imod forslaget stemte:

Inge Messerschmidt (O) og Maria Katarina Nielsen (B).

Forslaget tiltrådt.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Skolen i Herredet kortbilag•
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158  Godkendelse af udbud af rådgivningsydelser, Vinge

Sagsfremstilling

I denne sag anbefales Økonomiudvalg at godkende gennemførelsen af udbud af 

bygherrerådgivningsydelser til Vinge. Der orienteres endvidere om igangværende udbud af 

budgetmodel. Det anbefales samtidig, at udbud af kommuneøkonomisk model sættes i bero indtil 

videre.

Baggrund

I august 2018 besluttede Økonomiudvalg og Byråd, at administrationen kunne tilknytte juridisk og 

økonomisk rådgivning til Vingeprojektet. Med hensyn til den juridiske rådgivning har 

administrationen som bekendt haft et tæt samarbejde med Kammeradvokaten om offentligt udbud 

af arealer i Vinge.

Med hensyn til økonomisk rådgivning var der et ønske om opbygge en budgetmodel med 

regnskabsresultater og likviditetsudvikling (Cash-flow), dels en kommuneøkonomisk model til 

vurdering af blandt andet fremtidige kommunale skatteindtægter og investeringer i for eksempel 

dagsinstitutioner, almennyttige boliger mv.

Administrationen annullerede et påbegyndt udbud herom i foråret 2019. I april 2019 blev 

Økonomiudvalg og Byråd orienteret om, at et nyt udbud ville blive sat i gang i juni 2019.

Det fremadrettede

Udbud af arealer omkring Vinge Station er baseret på kommunens udviklingsplan 2019-2029 for 

Vinge. Dermed er strategien for Vingeprojektet indtil videre ændret fra en hurtig implementering af 

Vinge til længere proces for etablering af byen. Det betyder, at behovet for kommuneøkonomiske 

vurderinger indtil videre ikke så påkrævende, og det er grundlæggende et spørgsmål, om der skal 

ske en særskilt beregning af Vinge eller om Vinge forsat skal integreres i den samlede 

kommuneøkonomiske vurdering af Frederikssund Kommune. Det foreslås derfor, at udbud af 

rådgiverydelser i forhold til en kommuneøkonomisk vurdering af Vinge sættes i bero indtil videre.

Med hensyn til budgetmodel, så er dette fortsat aktuelt, og der er i den forbindelse afholdt møder 

og udsendt materiale for indhentning af 2 tilbud på udarbejdelse af budgetmodel. Tilbudsfristen er 

den 19. juni 2019, hvorefter der forventes at blive indgået en aftale på baggrund af det 
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økonomiske mest fordelagtige tilbud. Udarbejdelse af budgetmodellen inkl. risikovurdering og 

afrapportering forventes at ske frem til oktober, hvorefter resultat afrapporteres til Økonomiudvalg 

og Byråd.

Det er skønnet at udgiften til udarbejdelse af budgetmodellen inkl. risikovurdering og 

afrapportering kan ske inden for en beløbsramme på 0,5 mio. kr., og at udgiften afholdes inden for 

Vinges driftsramme i 2019.

Herudover anbefales et begrænset EU-udbud af rammeaftale for tilknytning af bygherrerådgiver, 

således at kommunen kan bistås i et fremadrettet samarbejde med den kommende investor i 

Vinge. Da samarbejdet med den kommende investor forventes at blive et flerårigt samarbejde, så 

forventes også bygherrerådgivningen at skulle være tilknyttet over en længere periode.

Derfor udbydes en rammeaftale. Det betyder, at der ikke er tale om en fast ydelse årlig ydelse, 

men betaling for ydelser, der leveres efter behov. Der konkurreres på det økonomisk mest 

fordelagtige tilbud, hvor der bl.a. vil blive lagt vægt på erfaring inden for byudvikling og det 

økonomiske bedste tilbud.

Administrationen skønner, at indkøb af ydelser inden for bygherrerådgivning over en 3-årig 

periode vil overstige tærskelværdien for EU-udbud, hvorfor kommunen er pligtig til at gennemføre 

et sådan. Det er forudsat, at udgiften til bygherrerådgivning kan afholdes inden for Vinges 

driftsramme 2019-2021.

Økonomi

Det forudsættes, at udgiften til bygherrerådgivning afholdes indenfor den budgetlagte driftsramme 

til Vinge.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Økonomiudvalget, at:

Sætte udbud af en kommuneøkonomisk model i bero indtil videre1. 

Udbud af rådgiverydelser til håndtering af en budgetmodel som beskrevet ovenfor tages til 

efterretning

2. 

Der udbydes rådgiverydelser for bygherrerådgivning som beskrevet ovenfor.3. 

Beslutning

Indstillingspunkt 1-3 tiltrådt.



Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

159  Lovændring: skoledagens længde med videre

Lovgrundlag

Folkeskoleloven § 16 b og d og § 42, stk. 12

Sagsfremstilling

Med lov nr 564 af den 7. maj 2019 om ændring af folkeskoleloven er der sket en række 

lovændringer, som gennemgås i sagsfremstillingen med henblik på politisk stillingtagen samt til 

orientering. Sagen hænger sammen med sag 69: "Lovændring: Nedsættelsen af timetallet for 

indskolingen", der ligeledes behandles på udvalgsmødet den 12. juni.

Ændring af § 16 b: Afkortning af skoledagens længde for indskolingen og specialklasser og -

skoler:

Den nuværende § 16 b i folkeskoleloven giver mulighed for at fravige en mindste varighed af 

undervisningstiden ved at konvertere understøttende undervisning til to-voksenundervisning. 

Muligheden er i dag gældende for alle klassetrin. Med lovændringen omfatter bestemmelsen fra 1. 

august 2019 udelukkende indskolingen samt specialklasser og -skoler. Det vil fortsat være en 

betingelse for nedskalering af tiden til understøttende undervisning, at denne er begrundet i den 

enkelte klasses behov herfor, og kommunalbestyrelsen vil skulle godkende ansøgningerne 

klassevist.

Med beslutning på Uddannelsesudvalgets møde den 7. september 2015, sag 76, fik skolechefen 

og direktør for Opvækst, Uddannelse og Kultur kompetencen til at give dispensation om 

konvertering af understøttende undervisning til to-voksen-undervisning. Da lovændringen af § 16 

b udelukkende indskrænker målgruppen, men ellers er uændret, indstilles det, at det fortsat er 

Børne- og Skolechefen og direktør for Opvækst, Uddannelse og Kultur, der har beføjelsen til at 

give dispensationen om konvertering af understøttende undervisning til to-voksen-undervisning 

efter § 16 b.

Det skal for klarhedens skyld siges, at nedsættelsen af timetallet efter § 16 b skal søges 

individuelt og kan kun søges for en klasse, der har særlige udfordringer - i modsætning til den 

generelle nedsættelse af timetallet i indskolingen efter § 14 b, der beskrives i sag 69.
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Ny bestemmelse, folkeskolelovens § 16 d nedsættelse af skoledagens længde og 

konfirmationsforberedelse:

Afkortning af skoledagens længde med 2 timer/uge for 4.-9. klassetrin jævnfør folkeskolelovens § 

16 d, stk. 1:

Med den nye bestemmelse er der mulighed for at nedskalere op til 2 timers understøttende 

undervisning pr. uge for 4.-9. klassetrin. Nedskaleringen skal ske til andre aktiviteter, der udløser 

et tilsvarende personaleforbrug i overensstemmelse med de lokale ønsker og behov på den 

enkelte skole. Det kan være til følgende formål:

To-voksenundervisning og undervisning tilpasset elevernes forskellige faglige udvikling indenfor 

det enkelte klassetrin.

•

Særlige talentforløb og turboforløb for de fagligt dygtige og fagligt svage elever.•

Pædagoger eller lærere i forbindelse med åben skole og bevægelse.•

Konverteringen skal medvirke til at styrke elevernes trivsel og skabe bedre forudsætninger for at 

indfri ambitionerne med en varieret skoledag med åben skole, bevægelse samt lektiehjælp og 

faglig fordybelse. Kommunalbestyrelsen skal efter ansøgning fra skolelederen og efter indhentet 

udtalelse fra skolebestyrelsen årligt skulle godkende konvertering af understøttende undervisning 

i de enkelte klassetrin. Kravet skal medvirke til at fremme, at frigivne ressourcer anvendes til 

kvalitetsforbedringer i skolen.

Afkortning af skoledagens længde til konfirmationsforberedelse jævnfør folkeskolelovens § 16 d, 

stk. 2:

Med den nye bestemmelse, § 16 d, stk. 2, kan kommunalbestyrelsen godkende at fravige af 

reglerne om en mindste varighed af undervisningstiden på 7. eller 8. klassetrin til fordel for 

konfirmationsforberedelse. Undervisningstiden kan afkortes med op til 60 undervisningstimer 

årligt. Hvis afkortningen sker på 8. klassetrin, skal der stadig være minimum 90 timers 

understøttende undervisning pr. år, svarende til 2,2 timers understøttende undervisning pr. uge 

uden indregnede pauser, til rådighed. Det skal være muligt for skolerne at foretage en 

modsvarende flytning af fagtimer som fx kristendomskundskab fra 8. klasse til 7. klasse. Skolen 

skal stille et frivilligt undervisningstilbud til rådighed for de elever, der ikke deltager i 

konfirmationsforberedelse.

I lighed med den hidtidige behandling af dispensationer efter § 16 b indstilles det, at også 

kompetencen til at dispensere efter folkeskolelovens nye § 16 d delegeres til Børne- og 

Skolechefen og direktør for Opvækst, Uddannelse og Kultur. Dette skal ses i sammenhæng med 



den meget korte lovproces, hvorfor der skal ske en hurtig behandling af ansøgningerne fra 

skolerne.

Orientering om øvrige ændringer, der træder i kraft pr. 1. august 2019:

I dag er forældrerepræsentanternes valgperiode er 4 år. Kommunalbestyrelsen kan beslutte, at 

valgperioden er 2 år for de forældrerepræsentanter, der måtte ønske det, eller for alle 

forældrerepræsentanter på en skole, såfremt der lokalt opleves behov herfor. Nedsættes 

valgperioden til 2 år, vil der være skolebestyrelsesvalg i foråret 2020. En ændring af 

valgperioden vil ligeledes medføre en ændring af Styrelsesvedtægten for Frederikssund 

Kommunes skolevæsen og dermed en høring i skolernes bestyrelser. En udvalgssag herom 

fremlægges efter sommerferien.

•

Det præciseres, at den understøttende undervisning skal anvendes til at understøtte en varieret 

skoledag, hvilket understreges i § 16 a, ved at det skrives direkte ind i bestemmelsen. 

Bestemmelsen vil blive suppleret med en pædagogisk vejledning til lærere, pædagoger og 

skoler, og der vil blive etableret en national portal, der kan understøtte skoler og lærere med 

bl.a. vejledningsmaterialer.

•

Mindst et forældrevalgt skolebestyrelsesmedlem skal deltage i beslutningen om, hvem der 

tilbydes ansættelse i stillingen ved ansættelse af en skoleleder. Skolebestyrelsen vælger selv, 

hvilket forældrevalgt skolebestyrelsesmedlem, der skal deltage i beslutningen om ansættelse af 

skolelederen.

•

Kommunalbestyrelsen skal sikre, at kommunens lærere har undervisningskompetence fra 

læreruddannelsen eller tilsvarende faglig kompetence i de obligatoriske fag, som de underviser i 

(kompetencedækning). Tidligere var det i alle fag. Kompetencedækning skal være nået fra og 

med skoleåret 2025/26. Kommunerne skal sikre, at kompetencedækningen løbende øges, så 

den er mindst 90 pct. i 2021.

•

I forlængelse af ændringerne vedrørende mulighederne for afkortning af skoledagens længde, 

skal kvalitetsrapporten beskrive de enkelte skolers afkortning af skoleugens længde.

•

Orientering om ændringer i fagenes timetal, der træder i kraft fra den 1. august 2020 og frem:

Der tilføres 90 ekstra undervisningstimer i fagene til prioritering af 2. fremmedsprog, billedkunst 

og historie fra skoleåret 2020/21, hvorved tiden til den understøttende undervisning bliver 

tilsvarende kortere. Der tilføres 30 vejledende undervisningstimer til tysk eller fransk på 5. 

klassetrin, 30 vejledende undervisningstimer i billedkunst på 6. klassetrin og ydereligere 30 

undervisningstimer til historie på 9. klassetrin.

•

30 vejledende undervisningstimer i idræt flyttes fra 4.-6. klassetrin til 7.-9. klassetrin.•

30 undervisningstimer flyttes i dansk fra 3. klassetrin til 2. klassetrin.•

Der indføres vejledende timetal for henholdsvis madkundskab og håndværk og design.•



De vejledende timetal for kristendomskundskab på 7. og 8. klassetrin gøres fleksible•

Lovændringens § 3 omfatter overgangsordninger for forskellige fags indtræden for forskellige 

klassetrin.

•

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser, idet det forudsættes, at en konvertering af 

understøttende undervisning til andre elementer er udgiftsmæssigt neutralt.

Indstilling

Det indstilles, at Uddannelsesudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

Børne- og Skolechefen og direktør for Opvækst, Uddannelse og Kultur får kompetencen til 

at dispensere til konvertering af understøttende undervisning: til yderligere faglig støtte og 

undervisningsdifferentiering for indskolingen, specialklasser og specialskoler ved hjælp af 

ekstra personale i klassen, jævnfør § 16 b; at med op til 2 timers undervisning om ugen på 

4.-9. klassetrin til andre aktiviteter, der udløser et tilsvarende personaleforbrug i 

undervisningen, jævnfør § 16 d, stk. 1; på 7. eller 8. klassetrin, med henblik på at give tid til 

konfirmationsforberedelse på det pågældende klassetrin, jævnfør § 16 d, stk. 2

1. 

Historik

Uddannelsesudvalget, 12. juni 2019, pkt. 70:

Anbefales, idet uddannelsesudvalget får en orientering om de givne dispensationer hvert år på 

august/september mødet.

Beslutning

Uddannelsesudvalgets indstilling anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

160  Lovændring: Nedsættelse af minimumstimetal for indskolingen

Lovgrundlag

Folkeskoleloven § 14 b
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Sagsfremstilling

Med lov nr 564 af den 7. maj 2019 om ændring af folkeskoleloven et minimumstimetallet for 

indskolingen ændret. Sagen hænger sammen med sagsfremstillingen "Lovændring: skoledagens 

længde med videre", der ligeledes behandles på udvalgsmødet den 12. juni. At der er to 

sagsfremstillinger skyldes, at lovændringen, der behandles i denne sagsfremstilling, skal 

behandles af byrådet, mens de øvrige ændringer alene kan behandles af Uddannelsesudvalget.

Pr. den 1. august 2019 ændres folkeskolelovens § 14 b, hvormed den samlede undervisningstid 

på 1.-3. klassetrin ændres fra mindst 1.200 timer til mindst 1.110 timer om året. Det betyder, at 

den samlede undervisningstid i indskolingen bliver reduceret med 90 timer i den understøttende 

undervisning. Reduktion af undervisningstiden skal være med til at bidrage til en mere fokuseret 

skoledag for indskolingseleverne.

Skolelederne for kommunens folkeskoler ønsker at anvende en nedsættelse af minimumstiden for 

indskolingen til mulige 1.110 timer om året med start pr. 1. august 2019. Der er således enighed 

blandt skolelederne om, at skolerne fortsat skal arbejde inden for de vide rammer af loven uden 

en fælles retning for skolerne for så vidt angår timetal, ud over hvad der er angivet i lovgivningen.

En nedsættelse af timetallet vil medføre en tidligere åbningstid i SFO. Hvis de samme åbne- og 

lukketider skal bibeholdes, vil dette medføre en merudgift for SFO, svarende til den udvidede 

åbningstid.

Jævnfør folkeskolelovens § 40, stk. 2, nr. 5 fastlægger Byrådet mål og rammer for skolernes 

virksomhed, herunder om elevernes undervisningstimetal. På byrådsmødet den 29. januar 2014, 

sag 67, vedtog Byrådet, at der ikke aftales fælles timetal ud over dem, som er angivet i 

folkeskoleloven (§ 14 b og § 16). Begrundelsen var, at dermed kan skolerne prioritere forskelligt i 

forhold til elevernes mest optimale læring samt målopfyldelsen på de enkelte skoler. Det indstilles, 

at denne beslutning fortsat er gældende, hvormed minimumstimetallet for indskolingen i 

Frederikssund Kommunes skolevæsen bliver 1110 timer om året gældende fra den 1. august 

2019.

Økonomi

En evt. merudgift til øget SFO-åbningstid bør finansieres med besparelse som følge af 

nedsættelse af timeantallet. Sker dette ikke vil det øge presset på kommunens serviceramme og 

likviditet.



Indstilling

Børne- og Skolechefen indstiller, at Uddannelsesudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet 

anbefaler, at:

Byrådsbeslutning af den 29. januar 2014, sag 67, om at der ikke aftales fælles timetal for 

Frederikssund Kommunes skolevæsen ud over dem, som er angivet i folkeskolelovens § 14 

b og § 16 fastholdes.

1. 

Historik

Uddannelsesudvalget, 12. juni 2019, pkt. 71:

Anbefales, idet der fremlægges en sag om de økonomiske konsekvenser, når der forelægger en 

aftale om finansiering mellem KL og Staten.

Beslutning

Uddannelsesudvalgets indstilling anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

161  Udpegning af repræsentant til FGU Nordsjællands ordinære bestyrelse

Lovgrundlag

Lov om institutioner for forberedende grunduddannelse.

Lov om ændring af lov om institutioner for forberedende grunduddannelse.

Standardvedtægter for FGU Nordsjælland.

Sagsfremstilling

Formålet med sagen er, at Byrådet skal udpege ét medlem til den ordinære bestyrelse for den 

Forberedende Grunduddannelsesinstitution FGU Nordsjælland.
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Ifølge Lov om institutioner for forberedende grunduddannelse har FGU Nordsjælland hidtil haft en 

midlertidig bestyrelse, som har haft til opgave at varetage de indledende opgaver samt vedtage 

standardvedtægten og bestyrelsessammensætningen for den ordinære bestyrelse. Den 

midlertidige bestyrelse for FGU Nordsjælland har på bestyrelsesmødet den 2. maj 2019 vedtaget 

standardvedtægten og bestyrelsessammensætningen.

Den ordinære bestyrelse kommer til at bestå af en repræsentant fra hver af kommunerne i 

institutionsområdet; i dette tilfælde drejer det sig om Allerød, Egedal, Furesø, Frederikssund, 

Halsnæs, Gribskov, Hillerød og Rudersdal kommuner. Derudover består den ordinære bestyrelse 

af:

-To repræsentanter fra arbejdsgiver organisationer (A-siden) med stemmeret

-To repræsentanter fra arbejdstager organisationer (B-siden) med stemmeret

-En repræsentant fra institutioner for erhvervsrettet uddannelse med udbud af 

erhvervsuddannelser efter lov om erhvervsuddannelser med stemmeret

-To medarbejderrepræsentanter med stemmeret

-En tilforordnet medarbejderrepræsentant uden stemmeret

-En tilforordnet elevrepræsentant uden stemmeret

Bestyrelsen har dermed 15 stemmeberettigede repræsentanter samt to repræsentanter uden 

stemmeret.

Bestyrelsens medlemmer skal tilsammen have kompetencer, der bidrager til at fremme 

institutionens aktuelle og fremadrettede virke. Det betyder, at der ved udpegning af medlemmer til 

bestyrelsen bør lægges vægt på en eller flere af følgende kompetencer:

-Erfaring fra relevante ungdomsuddannelser

-Erfaring fra arbejdsmarkedet for ufaglært beskæftigelse

-Erfaring med uddannelsesudvikling og kvalitetssikring

-Erfaring med ledelse og/eller organisation, herunder strategisk udvikling

-Viden om eller erfaring med økonomi, herunder vurdering af budgetter og regnskaber



Den ordinære bestyrelse tiltræder på et konstituerende bestyrelsesmøde den 25. september 2019 

kl. 14-16, hvor der på ny vælges formand og næstformand. Den midlertidige bestyrelse har truffet 

beslutning om, at den tilsvarende ophører fra og med denne dato.

Den ordinære bestyrelse mødes 4 gange årligt jf. standardvedtægterne. Funktionsperioden for 

den bestyrelse, der tiltræder i 2019, varer frem til 30. april 2022.

Forberedende Grunduddannelse

Forberedende Grunduddannelse (FGU) er en forberedende uddannelse for unge mellem 15 og 24 

år og erstatter tidligere forberedende tilbud til målgruppen, såsom produktionsskole, 

erhvervsgrunduddannelse (egu), almen voksenuddannelse (AVU) og forberedende 

voksenuddannelse (FVU) for unge under 25 år samt Kombineret Ungdomsuddannelse (KUU).

Forberedende grunduddannelse skal give eleven viden, kundskaber, færdigheder, afklaring og 

motivation til primært at gennemføre en ungdomsuddannelse eller alternativt opnå ufaglært 

beskæftigelse. Forberedende grunduddannelse skal gennemføres i et inkluderende læringsmiljø, 

hvor undervisningen bygger på åndsfrihed, ligeværd og demokrati og har til formål at bidrage til at

1) styrke elevens selvstændighed og faglige, personlige og sociale udvikling og kompetencer,

2) styrke elevens samfundsengagement, demokratiske dannelse og kompetencer til aktiv 

deltagelse i demokratiet og samfundslivet som ligeværdig borger i et demokratisk fællesskab,

3) give eleven erfaringer med samarbejde og arbejdsforholdene på en arbejdsplads og kendskab 

til rettigheder og pligter i arbejdslivet og

4) fremme elevens mulighed for social mobilitet og for at udvikle sit potentiale fuldt ud.

Forberedende grunduddannelse skal hovedsagelig kvalificere eleven til optagelse på en 

erhvervsuddannelse, men skal også kunne kvalificere eleven til optagelse på den 2-årige 

uddannelse til hf-eksamen (hf med eller uden overbygning) og andre gymnasiale 

ungdomsuddannelser. Uddannelsen skal endvidere give eleven mulighed for at få et kvalificeret 

fundament for at opnå beskæftigelse som ufaglært på arbejdsmarkedet, hvis dette er fastsat som 

målet i elevens uddannelsesplan.

Forberedende grunduddannelse består af tre tilbud alt efter elevens ønsker og behov: almen 

grunduddannelse, hvor fagligheden primært er forbundet med almene fag; 

produktionsgrunduddannelse, hvor fagligheden primært er forbundet med praktisk arbejde, 



værkstedsundervisning og opgaveløsning med henblik på produktion, herunder som 

erhvervstræning i samarbejde med virksomheder; og erhvervsgrunduddannelse, hvor fagligheden 

primært er forbundet med virksomhedspraktik på det private eller det offentlige arbejdsmarked 

tilvejebragt af den kommunale ungeindsats.

Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Børne- og Skolechefen indstiller, at Uddannelsesudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet 

anbefaler, at:

Indstille en repræsentant for Frederikssund Kommune til FGU Nordsjællands ordinære 

bestyrelse.

1. 

Historik

Uddannelsesudvalget, 12. juni 2019, pkt. 73:

Anbefales at formand for Uddannelsesudvalget Morten Skovgaard indstilles, med næstformand 

for Uddannelsesudvalget Kenneth Jensen som suppleant.

Beslutning

Økonomiudvalget indstiller Borgmester John Schmidt Andersen (V) som repræsentant til 

bestyrelsen.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Brev om udpegning til FGU Nordsjællands ordinære bestyrelse_kommuner.pdf•

Bilag 3_Vedtægter for FGU Nordsjællands ordinære bestyrelse.pdf•

Bilag 2_Information om FGU Nordsjælland.pdf•

Bilag 1_Generel information om FGU uddannelsen.pdf•

162  Frigivelse af anlægsmidler - Fritid- og Kultur
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Sagsfremstilling

Byrådet skal i denne sag tage stilling til frigivelse af anlægsmidler til tre projekter på Fritids- og 

Kulturudvalgets område.

Der er i 2019 overført 0,476 mio. kr. fra drift til anlæg med henblik på at opgradere de åbne 

biblioteker med nyt teknisk udstyr. Det eksisterende udstyr er forældet og der kan ikke længere 

bestilles reservedele. Derfor vil overvågning og adgangscomputere blive hhv. opgraderet eller 

udskiftet, ligesom der vil blive købt inventar i forbindelse med flytningen af biblioteket i Jægerspris.

De afsatte anlægsmidler på 0,476 mio. kr., ønskes derfor frigivet.

Der er i 2019 overført 0,259 mio. kr. fra drift til anlæg med henblik på at flytte og forberede 

faciliteter i og omkring Slangerup Idræts- og Kulturcenter. Slangerup Billard Klub ønsker at blive 

flyttet fra lokaler i Slangerup Idræts- og Kulturcenter(SIK) til lokaler i kælderen under Kingoskolen. 

Lokalet skal forberedes til billardklubbens aktiviteter og billardborde og andet materialet skal 

flyttes. De lokaler som billardklubben forlader, skal Slangerup og Omegns Idrætsforening flytte 

ind. Disse lokaler skal have nyt linoleumsgulv, belysning skal udskiftes og væggene skal males. 

Herved fraflytter SOIF lokale i Sælen, der efterfølgende klargøres til mødelokale for SIKs øvrige 

brugere.

Der er i 2019 overført 0,109 mio. kr. fra drift til anlæg med henblik på at forbedre tilgængeligheden 

på Pedersholm. Brugerrådet på Pedersholm ønsker, at forbedre tilgængelighedsforholdene ved 

blandt andet at etablere lift til 1. sal. Pedersholm er et hus med mange trapper og det er en 

udfordring for mange af husets brugere.

Brugerrådet på Foreningscenteret Pedersholm satte i 2018 fokus på tilgængeligheden til de 

enkelte lokaler og faciliteter. I samarbejde med den lokale afdeling af Dansk Handicapforbund, er 

bygningerne gennemgået. Der har været holdt møder med bygningsansvarlige i Center for Trafik 

og Ejendomme som bistår med at prioriterer og udvælge løsninger på opgaverne, finde 

håndværkere, prissætte, og føre tilsyn hermed. Der er i øjeblikke dialog med brandmyndighederne 

om, hvad der kan lade sig gøre.

Brugerrådet har iværksat mindre tiltag som ikke har krævet myndighedsbehandling eller større 

økonomisk prioriteringer. Eksempelvis opsætning af armstøtter på toiletter, flytning- og markering 

af handicapparkering. Herudover er der lagt nyt gulv således at der er under 2,5 cm dørtrin i ved 

døråbningen til et lokale.



Økonomi

Der er i 2019 samlet afsat 0,844 mio. kr. til de tre projekter fordelt med 0,476 mio. kr. til at 

opgradere de åbne biblioteker med nyt teknisk udstyr, 0,259 mio. kr. til at opgradere lokaler i og 

omkring SIK og 0,109 mio. kr. til at forbedre handicapforhold på Pedersholm. Beløbene søges 

frigivet i denne sag.

Indstilling

Kultur- og Fritidschefen indstiller, at Fritids- og Kulturudvalget over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:

Der afgives en anlægsbevilling på 0,476 mio. kr. i 2019 til at opgradere de åbne biblioteker 

med nyt teknisk udstyr. Beløbet finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 2019.

1. 

Der afgives en anlægsbevilling på 0,259 mio. kr. i 2019 til at opgradere lokaler i og omkring 

SIK, samt flytning af berørte foreninger. Beløbet finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 

2019.

2. 

Der afgives en anlægsbevilling på 0,109 mio. kr. i 2019 til at forbedre handicapforhold på 

Pedersholm. Beløbet finansierers af det afsatte rådighedsbeløb i 2019.

3. 

Historik

Fritids- og Kulturudvalget, 6. juni 2019, pkt. 90:

Indstillingspunkt 1-3: Anbefales.

Beslutning

Indstillingspunkt 1-3 anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

163  Revision af Folkeoplysningspolitik

Lovgrundlag

Folkeoplysningsloven.
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Sagsfremstilling

Folkeoplysningspolitikken udmøntes via Folkeoplysningsudvalgets arbejde og valgte 

indsatsområder. Folkeoplysningspolitikken revideres i begyndelsen af hver valgperiode og er 

gældende for valgperioden.

Folkeoplysningsudvalget har på deres møde den 21. maj godkendt et revideret udkast til en ny 

Folkeoplysningspolitik.

Der er foretaget følgende ændringer:

Afsnit om "Retningslinjerne for Initiativpuljen" er fjernet.•

Afsnit "Samspil og sammenhæng mellem aktiviteter" som handler om initiativpuljen er erstattet 

af afsnittet "Prioritering af indsatser og aktiviteter".

•

Udkastet er vedlagt som bilag samme med Folkeoplysningspolitik 2011.

Økonomi

Center for økonomi har ingen bemærkning.

Indstilling

Kultur- og Fritidschefen indstiller, at Fritids- og Kulturudvalget over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:

Godkende oplæg til revideret folkeoplysningspolitik.1. 

Historik

Fritids- og Kulturudvalget, 6. juni 2019, pkt. 93:

Anbefales.

Beslutning

Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).



version 2. Udkast til revideret Folkeoplysningspolitik 2019•

Folkeoplysningspolitik 2011•

164  Godkendelse af forslag til lokalplan for en ny boligbebyggelse på Thorstedlund

Lovgrundlag

Planloven

Sagsfremstilling

Plan- og Miljøudvalget skal med denne sag anbefale Økonomiudvalget og Byrådet, at forslag til 

lokalplan for opførelse af boliger på Thorstedlund i Frederikssund sendes i offentlig høring.

Lokalplanen er udarbejdet på baggrund af det projektmateriale, som lå til grund for Byrådets 

beslutning om at udarbejde lokalplanen. En af forudsætningerne var, at boligbebyggelsen skulle 

gives vejadgang mod nord, som det er angivet i den gældende lokalplan 34. Lokalplanen er 

desuden udarbejdet med de 1.281 kvm. inkluderet, som køber ønsker sig kompenseret med på 

baggrund af en ny opgørelse af det strandbeskyttede areal.

En alternativ vejadgang har været under overvejelse. På begge sider af Thorstedlund-arealets 

sydlige skel er der et matrikulært vejudlæg, som eventuelt kunne anvendes som vejadgang for 

den nye bebyggelse. Vejudlægget er i dets nuværende form et ca. 6 m bredt trace, der i dag har 

karakter af et par hjulspor i terræn. Højdeforskelle på ca. 10 % indebærer imidlertid, at en evt. 

adgangsvej skal have et langt forløb ind over et strandbeskyttet areal. Et vejudlæg, der vil kræve 

en dispensation fra Kystdirektoratet. Desuden er en del af arealet i privat eje. Administrationen 

vurderer ikke, at en vejadgang syd for Thorstedlund er realisabel.

Ejeren ønsker ikke at benytte en eksisterende central adgangsvej.

Lokalplanforslag 127

Med lokalplanen vil dele af den gældende lokalplan 34 blive aflyst. Lokalplan 34 vil blive aflyst for 

den del, der ligger udenfor det strandbeskyttede areal. Med den delvise aflysning kan en del af det 

areal, der ligger indenfor strandbeskyttelsen fortsat anvendes i henhold til lokalplan 34. 

Strandbeskyttelsen omfatter ikke arealet, da beskyttelsen er pålagt efter vedtagelsen af lokalplan 

34. Ejeren kan, som det er formuleret i lokalplanen "opføre eller indrette boliger og værksteder, 

såfremt disse har tilknytning til centerområdets offentlige eller private institutioner".
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Med lokalplan 127 bliver der fastsat krav til bebyggelsens omfang og placering. Adgangs- og 

parkeringsforhold bliver fastlagt, Endelig vil lokalplanen give mulighed for at nedrive dele af den 

eksisterende bebyggelse - bilag 1.

Forslag til kommuneplantillæg 005

Lokalplanforslaget følges af et tillæg til kommuneplan 2017 - 2029. Formålet med 

kommuneplantillægget er at fastlægge de rammebestemmelser, der sikrer, at området kan overgå 

fra en anvendelse til offentlige formål - skole, daginstitution m.m. - til en anvendelse til boliger. 

Kommuneplantillægget omfatter Thorstedlund og de tilgrænsende arealer - bilag 2.

Forslag til kommuneplantillæg 005 og lokalplanforslag 127 fremlægges i offentlig høring i 8 uger.

Miljøscreening

Administrationen har gennemført en screening for miljøvurdering af begge planforslag, jævnfør 

Lov om Miljøvurdering af planer og programmer. Administrationen vurderer, at planerne ikke er 

omfattet af kravet om miljøvurdering, da de ikke vil få en væsentlig indvirkning på miljøet. 

Afgørelsen er truffet på baggrund af lovens bilag 3, der omhandler kriterier for bestemmelse af 

den sandsynlige indvirkning på miljøet.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Land indstiller, at Plan- og Miljøudvalget over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:

Lokalplanforslag 127 og forslag til kommuneplantillæg 005 godkendes og sendes i offentlig 

høring i 8 uger.

1. 

Historik

Plan- og Miljøudvalget, 4. juni 2019, pkt. 59:

Udsat.

Fraværende:



Lars Thelander Bostrøm (O)

Plan- og Miljøudvalget, 19. juni 2019, pkt. 67:

Tina Tving Stauning (A) stiller et ændringsforslag om, at kommuneplantillæg 005 og 

lokalplanforslaget ændres således, at den eksisterende vej til området anvendes, idet der allerede 

her er mulighed for vejudvidelse. Således, at skitseret vej a til b og b frem til første stikvej og en 

del af c kan udgå.

Ændringsforslaget blev bragt til afstemning.

For stemte: Pelle Andersen-Harild (Ø) og Tina Tving Stauning (A)

Imod stemte: Jørgen Bech (V) og Michael Tøgersen (V)

Ændringsforslaget forkastet.

Administrationens indstilling blev bragt til afstemning.

For stemte: Jørgen Bech (V) og Michael Tøgersen (V)

Imod stemte: Pelle Andersen-Harild (Ø) og Tina Tving Stauning (A)

Administrationens indstilling forkastet.

Jørgen Bech (V) begærer sagen i Byrådet.

Fraværende:

Lars Thelander Bostrøm (O)

Beslutning

Drøftet. Økonomiudvalget anmodede administrationen om at få udarbejdet et notat, der belyser 

konsekvenserne af det ændringsforslag, der blev fremsat i Økonomiudvalget.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Bilag 1•

Bilag 2 Kommuneplantillæg 005•
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165  Forslag til kommuneplantillæg om naturbeskyttelse

Lovgrundlag

Planloven

Sagsfremstilling

I denne sag skal Byrådet tage stilling til forslag til revision af kommuneplanens temaer "Særlige 

naturområder" og "Naturbeskyttelse". Disse temaer erstattes af to nye temaer "Særlige 

naturbeskyttelsesinteresser" og "Grønt Danmarkskort". Det sker bl.a. på foranledning af 

Folketingets beslutning om ændring af planloven i juni 2017, således at kommunerne foretager en 

samlet planlægning for naturbeskyttelsesinteresser (Grønt Danmarkskort).

Kommunen har mulighed for at udpege udviklingsområder i Planstrategi 2019, hvis udpegningen 

sker parallelt med kommunens udpegning til Grønt Danmarkskort. Kommunens ønsker til 

udviklingsområder skal indmeldes i planstrategien senest 1. december 2019 og på dette tidspunkt 

skal planlægningen for Grønt Danmarkskort dermed også være færdig. Byrådet igangsatte 

planlægningen for Grønt Danmarkskort i december 2018.

Grønt Danmarkskort skal sikre en forstærket indsats for større og mere sammenhængende 

naturområder i hele Danmark. De enkelte kommuners udpegninger til det grønne Danmarkskort 

vil - når alle kommuner har gennemført udpegningerne - blive vist samlet på plandata.dk, så der 

bliver skabt et overblik over eksisterende større naturområder i hele Danmark og en 

sammenhængende plan for, hvordan disse naturområder mest effektivt kan udvides og bindes 

sammen, så Danmark får en mere robust natur, der giver bedre vilkår for dyre- og plantelivet.

Med Grønt Danmarkskort understøttes opfyldelsen af FN’s og EU´s mål for biodiversitet i 2020. 

Grønt Danmarkskort bliver således et nationalt og kommunalt strategisk planlægnings- og 

prioriteringsværktøj, der kan anvendes, som grundlag for en prioritering af kommende 

naturindsatser.

Som led i etableringen af Grønt Danmarkskort blev der i januar 2018 oprettet 20 lokale naturråd 

på tværs af Danmark. De lokale naturråd skulle bistå kommunerne med forslag til udpegning af 

områder, som kan indgå i Grønt Danmarkskort i de kommende kommuneplaner. I naturrådene har 

deltaget både erhvervsinteresser, naturinteresser og rekreative interesser.
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Det lokale naturråd for Nordsjælland har arbejdet med naturområderne indenfor og på tværs af 

kommunegrænserne i Gribskov, Fredensborg, Helsingør, Hillerød, Frederikssund og Halsnæs 

kommuner. Halsnæs Kommune har varetaget sekretariatsbetjeningen af det lokale naturråd.

Naturrådet for Nordsjælland har valgt at komme med en række overordnede anbefalinger dels til 

hvilke kriterier, der kan indgå, når der skal udpeges områder, dels til lodsejerinddragelse i 

kommuneplanprocessen. Derudover er der udpeget 47 konkrete arealer, som kan indgå i Grønt 

Danmarkskort samt et areal, der ønskes udtaget i Frederikssund Kommune.

Naturrådet afsluttede sit arbejde den 6. juli 2018. Naturrådets rapport er sendt til de involverede 

kommuner og staten. De lokale naturråd var ikke tillagt myndighedsbeføjelser. Det er 

kommunerne, der har ansvaret for, at der foretages en udpegning af områder, som skal indgå i 

Grønt Danmarkskort. Med den foretagne udpegning følges naturrådets anbefalinger vedr. 

konkrete arealer i vid udstrækning. Der vedlægges kommuneplantillæg med kortbilag og et kort 

der viser naturrådets forslag til udpegninger sammen med den foretagne udpegning.

De tidligere udpegninger i temaet "Naturbeskyttelse" er primært udarbejdet af amtet. De er lavet 

inden der blev udarbejdet lovgivning på området, og de er ikke i overensstemmelse med Miljø- og 

Fødevareministeriets nugældende vejledning om Grønt Danmarkskort. De er derfor forældede.

Forslaget til reviderede udpegninger er udarbejdet på baggrund af større detailkendskab til 

kommunens naturværdier og -potentialer, og de er derfor væsentligt mere detaljerede.

I Grønt Danmarkskort skal udpeges 4 kategorier af naturområder:

Nuværende naturområder1. 

Økologiske forbindelser2. 

Potentielle økologiske forbindelser3. 

Potentielle naturområder4. 

De to førstnævnte kategorier er eksisterende beskyttet natur. De to sidstnævnte er arealer, hvor 

der vil være muligt at genskabe værdifulde levesteder for vilde planter og dyr, eller arealer som 

kan retableres til natur for at skabe større sammenhængende naturområder eller bedre 

sammenhæng mellem naturområder.

Alle Natura 2000-områder på land skal udpeges som nuværende naturområder i Grønt 

Danmarkskort. Kommunen vurderer, hvilke yderligere områder, der skal med i denne kategori. 

Som eksempler kan nævnes særligt værdifulde § 3-områder med beskyttet natur, større 

sammenhængende områder med beskyttet natur eller fredskov.



De økologiske forbindelser er vigtige bindeled i naturen mellem større naturområder. En 

forstærket naturindsats/genopretning af naturen inden for disse områder, kan blandt andet betyde, 

at arterne i økosystemerne igen får mulighed for at sprede sig mellem adskilte levesteder. I 

udpegningen er der fokuseret på økologiske forbindelser langs vandløbsstrækninger og oplagte 

forbindelser mellem eksisterende naturområder.

De potentielle naturområder og potentielle økologiske forbindelser er områder som indeholder 

betydelige naturpotentialer.

Forud for forslaget er der indkaldt ideer for forslag til planlægningen. Høringssvarene vedlægges.

Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Plan- og Miljøudvalget over for Økonomiudvalget 

og Byrådet anbefaler, at:

Forslaget til kommuneplantillæg med tilhørende miljøvurdering godkendes og sendes til 

høring i 8 uger.

1. 

Historik

Plan- og Miljøudvalget, 4. juni 2019, pkt. 55:

Udsat.

Fraværende:

Lars Thelander Bostrøm (O)

Plan- og Miljøudvalget, 19. juni 2019, pkt. 69:

Tina Tving Stauning (A) og Pelle Andersen-Harild (Ø) stiller ændringsforslag om, at flg. 

indarbejdes i høringsmaterialet:

hensyn til vandindvindingsområder•

at der skabes sammenhæng mellem Sillebro Ådal og Vinge•

at Jægerspris landbrugsområde udvides med lavbundsområde•



at område for skovrejsning nord for Skibby udvides•

at sammenhængende natur mellem øst og vest i Hornsherred afsættes•

at der udpeges flere arealer end i forslaget•

at forbinde naturparken Mølleåen med Græse ådal.•

For ændringsforslaget stemte: Pelle Andersen-Harild (Ø) og Tina Tving Stauning (A)

Imod ændringsforslaget stemte: Jørgen Bech (V) og Michael Tøgersen (V)

Ændringsforslag forkastet.

Jørgen Bech (V) stiller forslag om, at der ved Ingridsvej skabes mulighed for både byudvikling og 

økologisk forbindelse.

For forslaget stemte: Jørgen Bech (V) og Michael Tøgersen (V)

Imod forslaget stemte: Pelle Andersen-Harild (Ø)

Undlod at stemme: Tina Tving Stauning (A)

Ændringsforslaget anbefales.

Administrationens indstilling forkastet.

Fraværende:

Lars Thelander Bostrøm (O)

Beslutning

Sagen sendes retur til fornyet behandling i Plan- og Miljøudvalget.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Forslag til kommuneplantillæg 009•

Miljøvurdering - KPT009•

Naturrådsrapport 2018•

Bilag 1 til Naturrådsrapport 2018•

Hvidbog•

Høringssvar•
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Grønt Danmarkskort•

166  Forslag til Planstrategi 2019

Lovgrundlag

Planloven

Sagsfremstilling

Plan- og Miljøudvalget skal med denne sag beslutte, om udvalget vil anbefale Økonomiudvalget 

og Byrådet at sende forslag til Planstrategi 2019 ud i offentlig høring i 8 uger.

Baggrund

Byrådet besluttede den 29. august 2018 at igangsætte en proces for udarbejdelsen af Planstrategi 

2019. Der er blevet afholdt tre temadrøftelser i Byrådet om emner knyttet til Planstrategi 2019. På 

byrådets temamøde i maj 2019 blev der udtrykt ønske om, at vision og verdensmål fremstår 

tydeligt i planstrategien, at strategien formidles i et sprog og en form, der gør den mere læsevenlig 

og interessant, og at den grønne omstilling og profil får sit eget afsnit. Oplæg til planstrategi, som 

nu forelægges, er derfor tilrettet i henhold til ovenstående. Herudover er strategien forkortet af 

samme årsag.

I henhold til Planlovens § 23a, skal der inden udgangen af første halvdel af den kommunale 

valgperiode - dvs. inden udgangen af 2019 - offentliggøres en strategi for 

kommuneplanlægningen – en planstrategi. Det er politisk besluttet, at Planstrategien skal tage 

udgangspunkt i Byrådets vision om de Gode Forbindelser fra 2015 og FN’s 17 verdensmål.

Formål og nyt i forhold til tidligere planstrategier

Der er kun hvert fjerde år, at kommunalbestyrelserne kan ansøge Erhvervsministeren om 

landsplandirektiver for udviklingsområderne i kystnærhedszonen. Ansøgningsfristen for næste 

ansøgningsrunde er fastsat til den 1. december 2019. Det betyder, at Planstrategi 2019 skal være 

vedtaget inden denne dato, hvis Byrådet ønsker muligheden for at udpege udviklingsområder de 

næste fire år.

I udviklingsområderne får kommunerne større adgang til at planlægge for udvikling af byer og 

landsbyer samt give tilladelse til anlæg svarende til de generelle regler i landzone. 

Udviklingsområderne er områder uden særlige landskabs-, natur- eller miljøinteresser. Reglerne 

om udpegning af udviklingsområderne fastsætter, at de ikke må omfatte arealer, der er beskyttet 
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efter bestemmelser i naturbeskyttelseslovens § 3 om beskyttede naturtyper, omfattet af 

strandbeskyttelseslinje og klitfredning og fredede områder. Udviklingsområderne vil ligeledes ikke 

kunne indeholde områder, som indgår i Grønt Danmarkskort, herunder Natura 2000-områder.

Det Grønne Danmarkskort bliver indarbejdet i kommuneplan 2017 ved et kommuneplantillæg. Der 

kan ikke udpeges udviklingsområder før kommunen har vedtaget retningslinjer og udpegninger for 

det Grønne Danmarkskort.

Med udgangspunkt i reglerne for udpegning af udviklingsområder, anbefaler administrationen, at 

Byrådet ansøger erhvervsministeren om at udarbejde et landsplandirektiv for seks 

udviklingsområder i kystnærhedszonen i Frederikssund Kommune:

1 udviklingsområde ved Gerlev Skalleværk•

2 udviklingsområder i Jægerspris•

2 udviklingsområder i Skibby•

1 udviklingsområde i Skuldelev•

Udpegning af udviklingsområderne og baggrunden herfor er vedlagt bilag. Fælles for arealerne er, 

at de er afgrænset i overensstemmelse med reglerne om udpegning af udviklingsområderne.

Frederikssund Kommune har i 2017 søgt om udpegning af Gerlev Skalleværk som et 

udviklingsområde, men har fået afslag, da ansøgningen ikke i tilstrækkelig grad er baseret på en 

kommuneplanstrategi. Afslaget er vedlagt bilag.

Videre proces og politisk prioritering af indsatser og fokusområder

Planstrategien skal indeholde Byrådets beslutning om, hvorvidt kommuneplanen skal 

genvedtages eller revideres fuldt eller delvist. Administrationen anbefaler, at den revideres helt, da 

der på nuværende tidspunkt ikke har været en politisk prioritering af emnerne i kommuneplanen.

Administrationen anbefaler, at den politiske prioritering af hvilke emner, der skal revideres i 

kommuneplanen besluttes indledningsvist i en særskilt proces i kommuneplanarbejdet. 

Administrationen vil på baggrund af en vedtaget planstrategi udarbejde en procesplan for det 

videre arbejde med kommuneplanen frem mod 2021. Procesplanen vil tage udgangspunkt i størst 

mulig politisk inddragelse og prioritering.

Supplerende sagsfremstilling 13. juni 2019

Der er tilføjet reviderede bilag efter udvalgets temadrøftelse 12. juni 2019. Navnene på de to 

tilføjede bilag slutter med datoen 13-06-19.



Økonomi

Center for Økonomi har ingen bemærkninger.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Plan- og Miljøudvalget over for Økonomiudvalget 

og Byrådet anbefaler, at:

Vedtage forslag til Planstrategi 2019, og sende dette i høring.1. 

Godkende udpegningen af de seks udviklingsområder.2. 

Historik

Plan- og Miljøudvalget, 4. juni 2019, pkt. 56:

Udsat.

Fraværende:

Lars Thelander Bostrøm (O)

Plan- og Miljøudvalget, 19. juni 2019, pkt. 68:

Pelle Andersen-Harild (Ø) stiller forslag om, at området ved Gerlev skalleværk tages ud som 

udviklingsområde.

For stemte: Pelle Andersen-Harild (Ø)

Imod stemte: Jørgen Bech (V), Michael Tøgersen (V) og Tina Tving Stauning (A)

Forslag forkastet.

Administrationens indstilling blev bragt til afstemning:

For stemte: Jørgen Bech (V), Michael Tøgersen (V), Pelle Andersen-Harild (Ø) og Tina Tving 

Stauning (A).

Imod stemte: ingen



Administrationens indstilling anbefales, idet det nuværende område 1 og 2 i Skibby suppleres med 

område 1 i det oprindelige bilag.

Bilagene benævnt 13.06.2019 sendes i høring. (Bilag 2 og bilag 5).

Fraværende:

Lars Thelander Bostrøm (O).

Beslutning

Plan- og Miljøudvalgets indstilling anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Erhvervsministeriets tidligere afgørelse, Gerlev Skalleværk•

Bilag Udviklingsområder 13-06-19•

Bilag Udviklingsområder•

Fremtidens Frederikssund Forslag Planstrategi 2019•

Fremtidens Frederikssund Forslag Planstrategi 2019 13-06-19•

167  Frigivelse af midler til renoveringsprojekter på belysningsanlæg

Lovgrundlag

Kommunalfuldmagten

Sagsfremstilling

I forbindelse med besparelser og nedsættelse af el-forbruget besluttede Byrådet for Budget 2019 

at slukke for gadebelysningen i tidsrummet fra kl. 01 - 05. I den forbindelse er der behov for 

opsætning af målerskabe. Midler hertil på 0,100 mio. kr. er afsat i budget 2019. Disse søges nu 

frigivet.

Herudover skal gamle signaler skiftes til LED, hvilket ligeledes blev besluttet i Budget 2019. Der er 

afsat 0,652 mio. kr. hertil. Disse søges også frigivet.

I alt anmodes der om anlægsbevillinger på 0,752 mio. kr. til de to anlægsprojekter.

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/437669e0-9c13-42dc-8a29-a639f4d9f342/document/713d56be-ac6b-4c2b-91bf-21458834e182/erhvervsministeriets-tidligere-afgoerelse-gerlev-skallevaerk
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http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/437669e0-9c13-42dc-8a29-a639f4d9f342/document/6dc0cf92-77bb-4900-83f4-35c716c8380d/fremtidens-frederikssund-forslag-planstrategi-2019-13-06-19
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Økonomi

Der er i 2019 afsat 0,1 mio. kr. til montering af ure i tændskabene så lyset slukkes automatisk 

mellem kl. 01 og 05 om natten. Det vil give en årlig driftsbesparelse på 0,6 mio. kr. Ydermere er 

der afsat 0,652 mio. kr. til udskiftning af trafiksignaler til LED lamper, som kræver mindre 

vedligeholdelse og giver en årlig driftsbesparelse på 0,1 mio. kr. Der søges i denne sag en 

frigivelse af de afsatte rådighedsbeløb. Beløbene kan lånefinansieres og indgår i kommunens 

låneramme for 2019, som vil blive forelagt til politisk behandling ultimo 2019.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Teknisk Udvalg over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:

Der afgives en anlægsbevilling på 0,1 mio. kr. til montering af ure i tændskabene. Beløbet 

finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 2019.

1. 

Der afgives en anlægsbevilling på 0,652 mio. kr. til udskiftning af trafiksignaler til LED 

lamper. Beløbet finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 2019.

2. 

Historik

Teknisk Udvalg, 12. juni 2019, pkt. 63:

Anbefales.

Fraværende:

Anne-Lise Kuhre (A) og Niels Martin Viuff (A)

Beslutning

Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

168  Omdisponering af frigivne midler til jordhåndtering i Vinge
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Lovgrundlag

Kommunalfuldmagten.

Sagsfremstilling

I budget 2019 blev der afsat 9 mio. kr. i 2019 og 19 mio. kr. i 2020 til adgangsforhold til stationen.

Af de 9 mio. kr. i budget 2019 blev der afsat 4,1 mio. kr. til rådgivning i forbindelse med 

projektering af det stationsnære område i Vinge samt adgangene dertil. Beløbet blev frigivet på 

Byrådsmødet den 19. december 2018.

Da projektet indeholder meget overskudsjord, som kommunen skal bortskaffe, og der samtidig er 

mulighed for at Vejdirektoratet kan aftage ca. 20.000 m3 jord til indbygning af rampekvadraterne i 

S-anlægget ved Frederikssundsvej, anmodes der om en omprioritering af de afsatte midler.

Det foreslås, at der i 2019 anvendes 1 mio. kr. fra rådgivningspuljen til jordhåndtering, og at der 

som erstatning herfor anvendes 1 mio. kr. til rådgivning i 2020, når anlægsmidlerne for 2020 bliver 

frigivet.

Arbejderne skal udføres i juli, da S-anlægget skal være færdig i starten af september 2019. 

Derefter vil det ikke være muligt for Vejdirektoratet at aftage jord.

Kommunen skal fortsat betale for at afhænde jorden. Det vurderes at være mere rentabelt at 

afhænde jorden i nærmiljøet.

Økonomi

Der blev på byrådsmødet den 19. december 2018, afgivet en anlægsbevilling på 4,1 mio. kr. til 

rådgivning i forbindelse det stationsnære område i Vinge. Beløbet er finansieret af det afsatte 

rådighedsløb på 15,0 mio. kr. i 2019. Det ansøges i denne sag om at ændre bevillingen til ikke 

længere kun at må anvendes til rådgivning men at 1,0 mio. kr. af beløbet kan anvendes til 

bortskaffelse af overskudsjord. Beløbet finansieres inden for den eksisterende bevilling så 

budgettet skal ikke have tilført flere midler og sagen har derfor ingen likviditetsmæssig effekt.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Teknisk Udvalg over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:



Der af den afgivet anlægsbevilling på 4,1 mio. kr. til rådgivning i forbindelse det stationsnære 

område i Vinge og adgange dertil, anvendes 1,0 mio. kr. i 2019 til bortskaffelse af 

overskudsjord i Vinge.

1. 

Der i anlæg for 2020 anvendes 1 mio. kr. af de afsatte 19 mio. kr. til rådgivning i forbindelse 

med det stationsnære område i Vinge og adgange dertil.

2. 

Historik

Teknisk Udvalg, 12. juni 2019, pkt. 62:

Anbefales.

Fraværende:

Anne-Lise Kuhre (A) og Niels Martin Viuff (A)

Beslutning

Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

169  Udvikling af turismesamarbejdet, Fjordlandet

Lovgrundlag

Lov om dansk turisme

Sagsfremstilling

Der skal i sagen tages principbeslutning om, hvorvidt turismesamarbejdet mellem Holbæk, Lejre, 

Frederikssund og Roskilde kommuner skal udvikles til en DMO, dvs. en selvstændig juridisk 

enhed med egen, fælles ledelse og personalegruppe samt budget, og med den konsekvens, at de 

nuværende visit organisationer nedlægges.

Turismeoperatørerne i Roskilde, Frederikssund, Holbæk og Lejre kommuner indledte i 2015 et 

projektsamarbejde om at udvikle og markedsføre turismeprodukter og oplevelsespakker omkring 

Isefjorden, Lammefjorden, Holbæk Fjord samt Roskilde Fjord. Det er sket under den fælles 

overskrift Fjordlandet.
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I 2016/2017 blev der udarbejdet en strategi for det eksisterende tværkommunale 

projektsamarbejde i form af kernefortællinger, der brander området som en samlet destination, og 

som udnytter mulighederne for digital tilstedeværelse. Projektet blev forankret i Lejre Kommune, 

som har varetaget sekretariatsbetjening og været tovholder for processen indtil nu.

Pr. 1. marts 2018 blev projektleder Thomas Mahler ansat med henblik på at formalisere 

projektsamarbejdet og gennemføre strategien. I løbet af det sidste år er følgende indsatser 

igangsat: Samlet visuel identitet for VisitFjordlandet, opstart af SoMe-platforme, presserejser, 

filmproduktion, digital markedsføring og ny hjemmeside m.v.

Regeringen og KL indgik i 2018 en aftale om, at der skal etableres færre, større og mere 

slagkraftige Visit-organisationer. Baggrunden er:

1. Mange af de nuværende Visit-organisationer er meget små, og har derfor svært ved at 

honorere det voksende behov for udviklingskompetencer og dyb viden om de digitale muligheder, 

nye forretningsmodeller samt kundernes krav og ønsker.

2. Kommunegrænserne er ikke en naturlig ramme om turismearbejdet i lyset af stadigt mere 

krævende og kompetente turister, der går efter de særlige oplevelser, der kan ligge i større 

geografier end en enkelt kommune.

Der er - under Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse - øremærket midler i en 

destinationsudviklingspulje, som kun destinationsselskaberne kan søge. Puljen skal skabe et 

økonomisk incitament til at konsolidere turismefremmeindsatsen i destinationsselskaber. I 

behandling af ansøgninger til destinationsudviklingspuljen vil fem hensyn være retningsgivende:

· Et destinationsselskab skal dække en sammenhængende geografi, der består af mere end 1 

kommune.

· Et destinationsselskab skal have en kritisk masse af turister.

· Der skal være et minimumsniveau af kommunal basisfinansiering årligt.

· Et destinationsselskab skal have ansvar for den lokale turismefremmeindsats i området og være 

den operatør, der varetager den lokale turismefremmeindsats i de deltagende kommuner.

· Selskabet skal have specialiserede kompetencer indenfor bl.a. strategisk destinationsudvikling, 

produkt- og forretningsudvikling samt markedsføring og gæsteservice.



De statslige turismemidler udgør 50 mio. kr., hvoraf destinationsudviklingspuljen i 2019 udgør 40 

mio. kr.

Der er i Fjordlands-regi forberedt to ansøgninger vedr. a) DMO dannelse og destinationsudvikling 

samt b) international markedsføring. Forudsætningerne for at ansøge om de puljemidler, der 

fordeles ultimo juni 2019 er imidlertid ikke til stede, da det vil kræve en meget hurtig DMO 

dannelsesproces. Til gengæld danner de forberedte ansøgninger et godt grundlag for i næste 

ansøgningsrunde at søge om statslige midler til turismeudvikling i Fjordlandet.

Udvikling af Fjordlandssamarbejdet henimod en DMO

Fjordlandssamarbejdet er aktuelt organiseret som et netværkssamarbejde mellem kommunerne.

Kommunalbestyrelserne i de fire kommuner skal tage stilling til, om samarbejdet skal udvikles 

mod en fælles DMO - altså en selvstændig juridisk enhed med egen fælles ledelse og 

personalegruppe samt budget.

De politiske repræsentanter i styregruppen for Fjordlandssamarbejdet – borgmestre og 

udvalgsformænd - har i sine forberedende møder fokuseret på udvalgte ”hjørnesten”, som det er 

vigtigt at have klarhed over og politisk enighed om i en videre udvikling af Fjordlandssamarbejdet 

hen imod en DMO.

Borgmestrene og udvalgsformændene fra de fire kommuner er på den baggrund enige om at 

anbefale at arbejde henimod en Fjordlands DMO og dermed dannelsen af en selvstændig juridisk 

enhed, og at dette skal hvile på følgende forudsætninger:

Der skal være mulighed for en stærk lokal forankring•

Den fremtidige finansieringsmodel skal baseres på en grundfinansiering og tilkøbsmuligheder, 

der afspejler kommunernes forskellighed

•

Hovedkontoret for Visit Fjordlandet placeres i Roskilde•

Der nedsættes en interim bestyrelse som har det overordnede ansvar for udviklingsprocessen 

herimod en Fjordlands DMO

•

Interim bestyrelsen udgøres af borgmestre og udvalgsformænd fra de fire kommuner•

Formandskabet for interim bestyrelsen varetages i udviklings- og etableringsfasen af Holbæk 

Kommune v. borgmesteren

•

Der skal sikres tid til udviklings- og etableringsfasen som derfor anslås at tage 1-2 år•

Den kommende Fjordlands DMO skal etableres som sin egen selvstændige enhed, og kan ikke 

etableres i tilknytning til eksisterende samarbejdsfora eller organisationer.

•

Administrationens vurdering



Det er administrationens vurdering, at der med netværkssamarbejdet om Fjordlandet er opnået 

gode resultater. Fjordlandet fremstår i dag som en attraktiv samarbejdspartner.

Samarbejdet mellem de fire visitorganisationer har været godt og tillidsfuldt med afsæt i den 

politiske vision for udvikling af Fjordlandet, hvilket har været afgørende for resultatdannelsen.

Det er også vurderingen, at samarbejdet har nået et stadie hvor der nu er behov for politisk 

stillingtagen til, om kommunerne ønsker at videreudvikle samarbejdet til et tværgående 

destinationsselskab – en DMO, jf. aftalen mellem regeringen og KL.

Supplerende sagsfremstilling til Økonomiudvalgets møde den 19. juni 2019

Borgmester John Schmidt Andersen har den 12. juni 2019 modtaget en mail fra Holbæk 

Kommune, hvoraf det fremgår at Økonomiudvalget i Holbæk har besluttet at afsøge mulighederne 

for at indgå i en DMO med Slagelse, Sorø, Kalundborg og Odsherred. Det betyder således, at der 

ikke er mandat til at fortsætte for Holbæk Kommune med at omdanne Fjordlands-samarbejdet til 

en DMO.

Økonomi

I 2019 betaler Frederikssund Kommune ca. 2,3 mio. kr. til Frederikssund Erhverv for 

turismeindsatsen, hvoraf 250.000 kr. tilgår Fjordlandssamarbejdet. De økonomiske konsekvenser 

i forbindelse med udviklingen af Fjordlandssamarbejdet (Destination Management Organisation - 

DMO) er på nuværende tidspunkt ukendte.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Vækstudvalget, at:

Fjordlandssamarbejdet udvikles henimod en samlet Destination Management Organisation 

(DMO) under følgende forudsætninger:

1. 

a. Der skal være mulighed for en stærk lokal forankring

b. Den fremtidige finansieringsmodel skal baseres på en grundfinansiering og tilkøbsmuligheder, 

der afspejler kommunernes forskellighed

c. Hovedkontoret for Visit Fjordlandet placeres i Roskilde



d. Der nedsættes en interim bestyrelse som har det overordnede ansvar for udviklingsprocessen 

herimod en Fjordlands DMO

e. Interim bestyrelsen udgøres af borgmestre og udvalgsformænd fra de fire kommuner

f. Formandskabet for interim bestyrelsen varetages i udviklings- og etableringsfasen af Holbæk 

Kommune v. borgmesteren

g. Der skal sikres tid til udviklings- og etableringsfasen, som derfor anslås at tage 1-2 år

h. Den kommende Fjordlands DMO skal etableres som sin egen selvstændige enhed, og kan ikke 

etableres i tilknytning til eksisterende samarbejdsfora eller organisationer.

Historik

Vækstudvalget, 6. juni 2019, pkt. 43:

Vækstudvalget anbefaler indstillingens punkt 1 a-h over for Økonomiudvalget og Byrådet.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A)

Beslutning

Vækstudvalgets indstilling anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

170  Godkendelse af resultatrevision 2018

Lovgrundlag

Lov om ansvaret for og styringen af den aktive beskæftigelsesindsats.

Sagsfremstilling

Jobcentret udarbejder en årlig resultatrevision, som forelægges Byrådet til endelig godkendelse.
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Formålet med resultatrevisionen er at understøtte beskæftigelsesindsatsen i Jobcenter 

Frederikssund.

Resultatrevisionen samler en række væsentlige oplysninger om udviklingen i jobcentrets 

beskæftigelsesindsats, med fokus på opfølgning på målene i Beskæftigelsesplan 2018. 

Resultatrevisionen viser resultaterne for forskellige ydelsesgrupper (modtagere af kontanthjælp, a-

dagpenge, sygedagpenge etc.) og viser udviklingen for antal berørte personer, fuldtidspersoner 

mv.

Resultatmålene i beskæftigelsesplan 2018 er formuleret i forhold til de realiserede resultater på 

diverse ydelsesområder i andre kommuner/jobcentre med sammenlignelige rammevilkår, kaldet 

klyngen - og derfor måles disse resultatmål for Frederikssund fortsat op imod disse klynger, 

selvom klyngerne officielt er blevet afskaffet i november 2018. Jobcentrene som indgår i klyngen 

varierer for de forskellige ydelsesområder - se bilag 1 for en samlet oversigt over hvilke klynger, 

der vedrører de enkelte ydelsesområder. Ved de supplerende målinger er gennemsnittet for 

landet brugt som sammenligningsgrundlag.

Resultatrevisionen giver Vækstudvalget, Byrådet og øvrige interessenter mulighed for at følge 

med i og følge op på beskæftigelsesindsatsen i Jobcenter Frederikssund, og giver samtidig et 

afsæt for arbejdet med Beskæftigelsesplan 2020.

Resultatrevisionen udarbejdes én gang om året, men på www.jobindsats.dk kan der løbende 

hentes opdaterede opgørelser vedrørende resultaterne af jobcentrets indsats.

Opsamling

Mål 1: Flere personer skal i beskæftigelse eller uddannelse i stedet for at være på offentlig 

forsørgelse.

Resultatmål 1, andelen af borgere på offentlig forsørgelse.

På tværs af alle forsørgelsesydelser (inkl. efterløn) var 15,7 % af befolkningen målt i 

fuldtidspersoner på offentlig forsørgelse i december 2018. Det er et fald på 0,7 procentpoint i 

forhold til december 2017. I klyngen var 17,9 % af befolkningen på offentlig forsørgelse, hvilket 

ligeledes er et fald på 0,7 procentpoint i forhold til december 2017. Resultatmålet, om at andelen 

af borgere på offentlig forsørgelse fortsat skal være mindst 2 pct. lavere end gennemsnittet i 

klyngen af sammenligningskommuner, er dermed indfriet.

Mål 2: Virksomhederne skal sikres den nødvendige og kvalificerede arbejdskraft.



Resultatmål 2A, jobcentrets medvirken ved besættelse af ordinære job. Jobcentret har i 2018 

medvirket ved besættelse af 244 ordinære job. Resultatmålet, om besættelse af minimum 220 

ordinære job i 2018, er dermed indfriet.

Resultatmål 2B, virksomhedernes tilfredshed med servicen fra jobcentret.

Jobcentret gennemførte en tilfredshedsundersøgelse i november 2018, som havde fokus på 

virksomhedernes oplevelse af jobcentrets service og kommunikation. Undersøgelsen blev 

udsendt til 367 tilfældigt udvalgte virksomheder, som jobcentret havde samarbejdet med i jan. – 

nov. 2018. I alt 185 virksomheder responderede på undersøgelsen, svarende til 50 pct. Ud af de 

185 virksomheder, svarede 94 % ”tilfredsstillende” eller ”meget tilfredsstillende” på spørgsmålet 

om, ”hvordan oplevede du servicen fra Jobcenter Frederikssund?” En stigning på 8 procentpoint i 

forhold til undersøgelsen i 2017. Resultatmålet, om at mindst 85 % af virksomhederne, som 

jobcentret samarbejder med, udtrykker tilfredshed med den service, de får af jobcentret, er 

dermed indfriet.

Mål 3: Flere flygtninge og familiesammenførte skal være selvforsørgende.

Resultatmål 3, andelen af flygtning og familiesammenførte der kommer i beskæftigelse. I 

december 2018 var 162 flygtninge og familiesammenførte i beskæftigelse i Frederikssund, 

svarende til en andel på 41,4 %. I klyngen af sammenlignelige kommuner var andelen på 41,9 %. 

Resultatmålet, om at andelen af flygtninge og familiesammenførte i Frederikssund, der kommer i 

beskæftigelse, skal være højere end gennemsnittet i klyngen af sammenlignelige kommuner, er 

dermed ikke indfriet.

Mål 4: Flere jobparate personer på kontanthjælp skal i beskæftigelse, og flere aktivitetsparate 

bliver jobparate eller kommer i beskæftigelse.

Resultatmål 4A, udviklingen i andelen af kontanthjælpsmodtagere. I december 2018 havde 

Frederikssund Kommune 408 fuldtidspersoner på kontanthjælp - fordelt på 121 jobparate, 287 

aktivitetsparate og 6 uoplyst. Opgjort på andel af befolkningen er andelen af 

kontanthjælpsmodtagere i Frederikssund Kommune faldet 0,3 procentpoint - fra 1,8 % til 1,5 %. 

Klyngen har i samme periode oplevet et fald på 0,1 procentpoint - fra 1,4 % til 1,3 %. 

Resultatmålet, om at udviklingen i andelen af kontanthjælpsmodtagere i Frederikssund Kommune 

skal være bedre end gennemsnittet i klyngen, er dermed indfriet.

Resultatmål 4B, virksomhedsrettede tilbud til jobparate kontanthjælpsmodtagere. Jobcenteret 

havde i december 2018 124 jobparate borgere på kontanthjælp, og heraf var 36 aktiveret i 

virksomhedsrettede tilbud, svarende til 29,0 %. I klyngen var det 20,6 %. Resultatmålet, om at 



andelen af jobparate kontanthjælpsmodtagere, der deltager i et virksomhedsrettet tilbud, skal 

være minimum 25 %, er dermed indfriet.

Resultatmål 4C, virksomhedsrettede tilbud til aktivitetsparate kontanthjælpsmodtagere. I 

december 2018 havde jobcentret 290 aktivitetsparate borgere på kontanthjælp, og heraf var 64 

aktiveret i virksomhedsrettede tilbud, svarende til 22,1 %. I klyngen var det 19,7 %. Resultatmålet, 

om at andelen af aktivitetsparate kontanthjælpsmodtagere, der deltager i et virksomhedsrettet 

tilbud, skal være minimum 20 %, er dermed indfriet.

Mål 5: Bekæmpelsen af socialt bedrageri og fejludbetalinger skal styrkes.

Resultatmål 5, det interne samarbejde om forebyggelse og kontrol af socialt bedrageri og 

fejludbetalinger skal øges . Kontrolenheden i Frederikssund Kommune modtog i alt 239 interne 

henvendelser i løbet af 2018. Resultatmålet, om at det interne samarbejde i Frederikssund 

Kommune om forebyggelse og kontrol af socialt bedrageri og fejludbetalinger øges, så der 

undersøges mindst 200 interne henvendelser i 2018, er dermed indfriet.

Mål 6: Flere unge skal have en uddannelse.

Resultatmål 6, andelen af uddannelseshjælpsmodtagere skal nedbringes. Frederikssund 

Kommune havde i december 2018 i alt 236 fuldtidspersoner på uddannelseshjælp - fordelt på 113 

uddannelsesparate og 123 aktivitetsparate. Opgjort på andel af befolkningen er andelen af unge 

på uddannelseshjælp i Frederikssund Kommune faldet 0,1 procentpoint - fra 0,9 % til 0,8 %. I 

klyngen af sammenlignelige kommuner har andelen af unge målt i forhold til befolkningen været 

status quo. - dvs. en andel på 0,9 %. Resultatmålet, om at andelen af 

uddannelseshjælpsmodtagere i Frederikssund Kommune som minimum skal nedbringes til at 

være som gennemsnittet i klyngen af sammenlignelige kommuner, er dermed indfriet.

Supplerende målinger vedrørende diverse ydelsesgrupper

Frederikssund har en lavere andel af befolkningen på A-dagpenge end landet - 1,6 % mod 2,1 %. 

Ligeledes har Frederikssund kun 4,5 % og 1,6 % af befolkningen på henholdsvis førtidspension 

og i fleksjob, hvor landet ligger på en andel af befolkningen på 5,4 % og 2,0 %. På 

kontanthjælpsområdet har Frederikssund en andel på 1,5 % af befolkningen på kontanthjælp, 

mens landet og klyngen af sammenlignelige kommuner har henholdsvis 1,9 % og 1,3 % af 

befolkningen på kontanthjælp. En større andel af befolkningen er på sygedagpenge (2,1 %) og 

jobafklaringsforløb (0,7 %) i Frederikssund end i landet, hvor andelen ligger på henholdsvis 1,9 % 

og 0,6 %.



Økonomi

Sagen har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Job og Borgercenterchefen indstiller, at Vækstudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet 

anbefaler, at:

Resultatrevision 2018 godkendes.1. 

Historik

Vækstudvalget, 6. juni 2019, pkt. 40:

Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A)

Beslutning

Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Resultatrevision 2018 - Frederikssund Kommune•

Beskæftigelsesplan 2018 - Frederikssund Kommune•

171  Kontrakter med Frederikssund Erhverv

Sagsfremstilling

Byrådet har den 27. marts 2019 besluttet, at Vækstudvalget kan indgå en kontrakt om 

erhvervsindsatsen med Frederikssund Erhverv for 2020 under følgende konditioner:

Den nuværende resultatkontrakt (udløber 2019) om erhvervsindsats med Frederikssund 

Erhverv forlænges, således at den løber frem til udgangen af 2020

•

Der sker en reduktion af det kommunale bidrag til Frederikssund Erhverv på 600.000 kr. i 2020. •

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/6d8dbf2d-2238-4ec4-bd97-df229a335f85/document/1449a619-562c-4bde-95d8-c3ab83f50c14/resultatrevision-2018-frederikssund-kommune
http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/6d8dbf2d-2238-4ec4-bd97-df229a335f85/document/cc2058b9-de0f-4c2e-9001-daea95a23f8a/beskaeftigelsesplan-2018-frederikssund-kommune
http://www.frederikssund.dk/#item-171
http://www.frederikssund.dk/#item-171
http://www.frederikssund.dk/#item-171
http://www.frederikssund.dk/#item-171
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Dette modsvarer den øgede kommunale udgift til de statslige erhvervshuse.

Bidraget til Frederikssund Erhverv er imidlertid fordelt på både erhverv og turisme. Fra 2018 gives 

bidrag til Fjordlandet gennem Frederikssund Erhverv på ca. 300.000 kr./årligt. Da 

turismestrategien udløber med udgangen af 2020, og der samtidig arbejdes på at gøre 

Fjordlandet til et egentligt destinationsselskab, der kan søge statslige puljer, anbefales det, at 

reduktionen af kommunalt bidrag til Frederikssund Erhverv fordeles ligeligt på erhvervskontrakten 

(300.000 kr.) og turismekontrakten (300.000 kr.).

Det bemærkes, at Frederikssund Erhverv bruger Iværksætterhuset som ekstern operatør på 

vejledning, workshops mv. til nystartede virksomheder, hvilket tidligere var en årlig udgift på ca. 

300.000 kr. Fra 2019 er denne udgift bortfaldet som følge af den nye erhvervsfremmelov - og 

Iværksætterhuset finansieres i 2019 i stedet gennem kommunens øgede bidrag til Erhvervshuset. 

Frederikssund Erhverv har endvidere reduceret medarbejderstab på turisme i 2019.

Frederikssund Erhverv søger herudover at øge kontingentindtægterne fra virksomhederne, hvor 

der formodentlig vil kunne hentes 100-200.000 kr. Frederikssund Erhverv frygter dog, at et øget 

kontingent vil få mindre virksomheder og virksomheder med en stram økonomi til at fravælge 

medlemskab.

Administrationen har været i dialog med Frederikssund Erhverv og bedt dem foreslå områder, der 

kan nedprioriteres eller bortfalde som følge af en kontraktbeskæring. Frederikssund Erhverv 

foreslår en neddrosling af aktiviteter i forhold til interessevaretagelse på Christiansborg, CopCap, 

WoCo samt arbejdsmarkedets hovedorganisationer - det vil have betydning for aktiviteter som 

Kloge Hænder (uddannelse), Virksomhedssafari og ambassadørnetværk. Frederikssund Erhverv 

påpeger desuden, at besparelsen også vil gå ud over andre tiltag som Great Suppliers, Grøn 

Omstilling, Bæredygtighed og Verdensmål.

I bilag ses svar fra Frederikssund Erhverv på spørgsmålet om, hvilke opgaver, de foreslår at 

nedprioritere.

På den baggrund bør der udarbejdes et bilag til kontrakten med oversigt over hvilke opgaver, der 

nedprioriteres eller bortfalder. Frederikssund Erhverv er enig i denne anbefaling, og ønsker derfor 

at forlænge kontrakterne på det foreliggende grundlag.

Administrationen vil på et senere tidspunkt fremlægge forslag til fremtidig erhvervsindsats og til en 

fremtidig turismeindsats.



Økonomi

Byrådet har den 27. marts 2019 besluttet at forlænge resultatkontrakten (erhvervsindsats) med 

Frederikssund Erhverv til udgangen af 2020. Aftalen indebærer dog en tilskudsreduktion på 0,6 

mio. kr. i 2020. I denne sag forlænges resultatkontrakten, som omhandler turismeindsatsen 

ligeledes til udgangen af 2020. Det anbefales at den samlede besparelse på 0,6 mio. kr. deles 

ligeligt mellem de to resultatkontrakter. Kontrakten for erhvervsindsats reduceres med 0,3 mio. kr. 

til 4,49 mio. kr. i 2020, hvorefter der tages stilling til et nyt kontraktgrundlag. Kontrakten for 

turismeindsats reduceres med 0,3 mio. kr. til 2,08 mio. kr. i 2020, hvorefter der tages stilling til et 

nyt kontraktgrundlag.

Den nye erhvervsfremmelov er gældende fra 2019 og som konsekvens heraf vil udgifterne i 

Frederikssund Kommune samlet set stige med 0,6 mio. kr. allerede fra 2019. Etablering af en ny 

erhvervsfremmeportal forventes at reducere bloktilskuddet svarende til 0,2 mio. kr. Endvidere skal 

kommunen bidrage med et øget tilskud til de nye erhvervshuse svarende til 0,4 mio. kr. Såfremt 

der i 2019 ikke findes kompenserende reduktioner indenfor eksisterende budgetramme vil en 

tillægsbevilling forværre kommunens servicedriftsramme og likviditet. Fra 2020 vil den samlede 

reduktion på 0,6 mio. kr. neutralisere kommunens øgede udgifter.

Indstilling

Centerchefen for By og Landskab indstiller til Vækstudvalget, at:

Den nuværende erhvervskontrakt med Frederikssund Erhverv forlænges med et år til 

udgangen af 2020 og med en kontraktreduktion på 300.000 kr.

1. 

Aktivitetsnedgangen, som beskrevet i bilaget fra Frederikssund Erhverv godkendes.2. 

Centerchefen for By og Landskab indstiller, at Vækstudvalget over for Økonomiudvalget og 

Byrådet anbefaler, at:

Kontrakten med Frederikssund Erhverv om varetagelse af turismeindsatsen forlænges til og 

med 2020, og med en reduktion i bidraget på 300.000 kr.

3. 

Historik

Vækstudvalget, 6. juni 2019, pkt. 41:

Indstillingens punkt 1 og 2: Godkendt.



Indstillingens punkt 3: Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A)

Beslutning

Indstillingspunkt 3 blev bragt til afstemning.

For indstillingspunkt 3 stemte:

Inge Messerschmidt (O), Hans Andersen (V), John Schmidt Andersen (V), Maria Katarina Nielsen 

(B), Ole Frimann-Hansen (F) og Ole Søbæk (C).

Imod indstillingspunkt 3 stemte:

Kenneth Jensen (A) med den begrundelse, at han mener, at det er i strid med budgetaftalen.

Tina Tving Stauning (A) undlod at stemme.

Indstillingspunkt 3 anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Frederikssund Erhvervs forslag til nedprioritering af aktiviteter•

172  Mål og rammer for en sammenhængende kommunal ungeindsats

Lovgrundlag

Lov om Forberedende Grunduddannelse (FGU)

Lov om institutioner for Forberedende Grunduddannelse

Lov om ændring af lov om vejledning om uddannelse og erhverv samt pligt til uddannelse, 

beskæftigelse m.v. (Kommunal indsats for unge under 25 år)

Lov om Social Service

http://www.frederikssund.dk/api/agendaitem/ed1bb8a6-48c0-4207-b838-55fa127826fa/document/59a03cdd-9491-49d9-84d7-5adc72e3f798/frederikssund-erhvervs-forslag-til-nedprioritering-af-aktiviteter
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Lov om Aktiv Beskæftigelsesindsats

Sagsfremstilling

Baggrund og ramme

Med bred politisk støtte fra Folketingets partier indgik Regeringen i efteråret 2017 en aftale om 

bedre veje til uddannelse og job for unge. Aftalepartierne er enige om en fælles målsætning om, 

at alle 25-årige skal have gennemført en uddannelse, være i uddannelse eller i beskæftigelse. I 

2030 skal mindst 90 pct. af de 25-årige have gennemført en ungdomsuddannelse og de øvrige 10 

% skal være godt på vej til at få en uddannelse senere eller have fast tilknytning til 

arbejdsmarkedet. Andelen af unge op til 25 år, som ikke har tilknytning til uddannelse eller 

arbejdsmarkedet, skal være halveret i 2030. Af målsætningen fremgår også, at det er den 

kommunale ungeindsats ansvar at iværksætte opsøgende og opfølgende indsatser, så alle unge 

under 25 år uden tilknytning til uddannelse eller beskæftigelse, får en uddannelsesplan og 

vejledes om deres muligheder for at blive uddannelses- eller beskæftigelsesparate. Aftalen blev 

udmøntet i Lov om Forberedende Grunduddannelse og Lov om kommunal ungeindsats for unge 

under 25 år.

I Frederikssund Kommune er der på ungeområdet allerede etableret et velfungerende 

campusområde og campussamarbejde ’Campus Frederikssund’, der omfatter kommunale 

myndigheds- og støtteenheder (bl.a. forebyggelseskonsulenter i udskolingen, ”Åben Anonym 

Rådgivning” og Ungekontakten), grundskoler, 10. klassecenter, forberedende uddannelsestilbud 

(kommende FGU), ungdomsuddannelser og erhvervsområdet. Ungekontakten, der blev etableret 

på campusområdet i 2016, er kommunens fælles indgang for unge op til 29 år og udgør 

omdrejningspunktet for den kommunale ungeindsats.

I december 2018 traf Byrådet beslutning om at ophæve samarbejdet med Egedal Kommune om 

UU-Vest for at integrere uddannelsesvejledningen i den samlede kommunale ungeindsats. Dette 

vil styrke den tværkommunale koordinering af en vedholdende og opsøgende indsats overfor de 

unge, der ikke går den direkte vej til uddannelse eller beskæftigelse.

Campussamarbejdet og en samlet kommunal ungeindsats udgør således en vigtig ramme for 

arbejdet med at få flere unge i uddannelse eller beskæftigelse.



Mål for den kommunale ungeindsats i Frederikssund Kommune

Det anbefales, at der med udgangspunkt i den nye lovgivning om kommunal ungeindsats, 

formuleres nogle fælles overordnede mål for den kommunale indsats overfor unge, der har brug 

for støtte til at opnå eller fastholdes i uddannelse eller beskæftigelse.

Følgende mål foreslås:

· Alle unge, der efter grundskolen ikke er i uddannelse eller beskæftigelse, skal vejledes og støttes 

i at blive uddannelsesparate eller komme i beskæftigelse via opsøgende og opfølgende indsatser

· Det skal være enkelt for den unge og den unges forældre at henvende sig til kommunen via én 

indgang

· Indsatsen for den unge skal være helhedsorienteret og koordineret på tværs af uddannelses-, 

beskæftigelses- og sociallovgivningen

· Indsatsen for de unge skal iværksættes hurtigt og effektivt, og der skal løbende følges op på 

effekten af indsatsen

· I den unges indsats indgår som udgangspunkt altid uddannelses- eller beskæftigelsesrettede 

mål, hvad enten målet er realistisk på kort eller lang sigt

Tiltag der skal styrke den sammenhængende ungeindsats

Med den nye lov om FGU samt lov om kommunal indsats for unge under 25 år får kommunerne 

en række nye opgaver. Blandt andet målgruppevurdering til FGU, praktikopsøgende indsats og 

kontaktpersonordning for unge der har behov for hjælp til at navigere mellem flere støtteindsatser. 

Det er også i lovgivningen tydeliggjort, at kommunerne skal sikre at ungeindsatsen er koordineret 

på tværs af uddannelses-, beskæftigelses- og socialindsatsen, og at kommunen har et entydigt 

ansvar for alle unge under 25 år, der ikke har gennemført en ungdomsuddannelse eller er i 

beskæftigelse. I Frederikssund Kommune vil den kommunale ungeindsats også dække unge 25-

29 år da Ungekontakten allerede arbejder med unge op til det 29. år.

For at styrke den kommunale ungeindsats og håndtere de nye opgaver, der følger med 

lovgivningen, iværksættes en række konkrete tiltag:

Ungeguider



Ifølge den nye lovgivning skal unge, der har brug for én indgang til kommunen og hjælp til at 

koordinere mellem flere indsatser og tilbud, have tildelt en kontaktperson. I Frederikssund 

Kommune vil kontaktpersonen blive kaldt en ’ungeguide’ for at adskille funktionen fra andre 

kontaktpersonordninger. For unge mellem 15 og 18 år, vil det være den unges 

uddannelsesvejleder, der påtager sig rollen som ungeguide indtil den unge er i uddannelse eller 

beskæftigelse. Uddannelsesvejlederen vil som udgangspunkt fortsætte med at være den unges 

ungeguide, selvom den unge fylder 18 år. For unge mellem 18 og 29 år, der har brug for en 

ungeguide og har en indsats i Ungekontakten, vil det være den unges rådgiver i Ungekontakten, 

der påtager sig rollen som ungeguide indtil den unge er kommet godt i gang med uddannelse eller 

beskæftigelse.

Praktikopsøgende indsats

Den kommunale ungeindsats er forpligtet til at koordinere den praktikopsøgende indsats på tværs 

af virksomhedspraktikker i henholdsvis grundskolen, på den forberedende grunduddannelse samt 

i jobcenterregi. Dette koordinerende arbejde vil fremover blive varetaget af erhvervskonsulent i 

Børn og Skole i tæt samarbejde med Ungekontaktens virksomhedskonsulenter.

Målgruppevurdering til Forberedende Grunduddannelse, FGU

Der har ikke tidligere været lovmæssige krav om målgruppevurdering af unge, der er blevet 

indmeldt på produktionsskoler, VUC eller øvrige forberedende uddannelsesforløb. I den nye 

lovgivning fremgår det, at den kommunale ungeindsats skal varetage målgruppevurderingen til 

FGU samt hvilke kriterier der skal indgå i vurderingen. I Frederikssund vil det i første omgang 

være den unges uddannelsesvejleder, der i samråd med den unge vurderer om den unge er i 

målgruppen for FGU. Den endelige målgruppevurdering til FGU vil blive foretaget af et udvalg 

bestående af ledelsesrepræsentanter fra Børn og Skole og leder af Ungekontakten på baggrund 

af uddannelsesvejlederens skriftlige indstilling.

Styrkelse af tværfaglige overgangsforløb for unge 17-årige

Frederikssund har de seneste år haft meget fokus på at styrke håndtering af overgangen for unge, 

der får støtte på børne- familieområdet og har brug for fortsat støtte på voksenområdet. 

Administrationen vil styrke det tværfaglige samarbejde i overgangsfasen yderligere ved at 

implementere tværfaglige overgangsforløb for unge 17-årige eller unge i efterværn der har brug 

for fortsat hjælp ind i voksenlivet. Overgangsforløbet vil bestå af op til 4 faste møder ca. hver 3. 

måned fra den unge er fyldt 17 år og frem til det 18. år. For unge i efterværn kan der være behov 

for at fortsætte det tværgående overgangssamarbejde frem til det 23. år. Nuværende praksis er 



afholdelse af ét enkelt overdragelsesmøde lige før det 18. år, hvor afgivende og modtagende 

rådgivere og øvrige samarbejdspartnere mødes med den unge og forældrene. De tværfaglige 

overgangsforløb sikrer, at der i god tid før den unge fylder 18 år kan arbejdes med 

helhedsorienterede mål og indsatser, der har et tydeligt uddannelses- eller beskæftigelsesrettet 

sigte. Det er rådgiveren fra børne- familieområdet der er myndighedsansvarlig for den unge i 

overgangsforløbet. På møderne deltager den unge og som udgangspunkt forældrene samt 

rådgivere fra børne- familieområdet og Ungekontakten og en eventuel ungeguide. Der vil være en 

fast mødestruktur for disse ungemøder for at sikre tydelige aftaler omkring mål og indsatser i den 

unges handleplan.

Samling af støtteindsatser for 18-29 årige på tværs af beskæftigelseslov og servicelov

For at skabe mere effektive og sammenhængende indsatser på tværs af socialområdet og 

beskæftigelsesområdet for unge 18-29-årige vil der blive iværksat en organisationsændring, hvor 

støtteindsatser og tilbud under Lov om aktiv beskæftigelse samles med sociale støtteindsatser 

under Serviceloven. Denne praksis er allerede afprøvet med frikommuneforsøget én plan. Det 

betyder, at bevilling af socialpædagogisk støtte til unge med uddannelses- og 

beskæftigelsespotentiale flyttes til rådgiverteamet i Ungekontakten, og at støttekontaktpersonerne 

der udfører socialpædagogisk støtte for unge under Serviceloven samles med mentorer, der 

udfører mentorstøtte under beskæftigelseslovgivningen. Dette team af støttekontaktpersoner og 

mentorer forankres som ét samlet støtteteam under Ungekontakten, og der vil blive udarbejdet en 

ny fælles funktionsbeskrivelse for disse medarbejdere.

Ved at samle støtteindsatser på tværs af lovområder skabes mulighed for en stærkere 

sammenhæng og fleksibilitet i den samlede indsats for den unge samt en hurtigere iværksættelse 

af indsatser idet koordineringsarbejdet forenkles.

Den Forberedende Grunduddannelse

Som følge af den nye lovgivning etableres en ny fælles Forberedende Grunduddannelse (FGU) 

for unge i alderen 15-25 år.

Den Forberedende Grunduddannelse vil bestå af tre spor:

1. Almen grunduddannelse (AGU) med 2/3 fokus på teori og 1/3 på praksis

2. Produktionsgrunduddannelse (PGU) med 2/3 fokus på produktion og 1/3 på teori

3. Erhvervsgrunduddannelse (EGU) med 2/3 praktik og 1/3 skole



Varigheden af et FGU-forløb afhænger af hvor hurtigt eleven profiterer af forløbet med henblik på 

at blive uddannelsesparat. Et FGU-forløb kan dog højst vare i op til 2 år.

For nærmere beskrivelse af opbygning og indhold af uddannelsen henvises til beskrivelsen fra 

Undervisningsministeriet: ”Forberedende Grunduddannelse” der er vedlagt som bilag.

Frederikssund Kommune hører til det optageområde, der dækkes af FGU-institutionen ’FGU 

Nordsjælland’.

FGU Nordsjælland dækker kommunerne Allerød, Egedal, Frederikssund, Furesø, Gribskov, 

Halsnæs, Hillerød, og Rudersdal og består af 4 FGU-skoler beliggende i henholdsvis Helsinge, 

Hillerød, Frederiksværk og Frederikssund. I Frederikssund er produktionsgrunduddannelsen 

(PGU) placeret på den nuværende produktionsskole i Skibby og den almene grunduddannelse 

(AGU) placeret i de tidligere VUC-lokaler på Frederikssund Campus.

Den kommunale driftsudgift for en elev der går på den Forberedende Grunduddannelse vil ifølge 

de kommunale takster for 2019 være 67.400 kr. om året. Herudover kommer udgifter til 

forsørgelse af eleven under forløbet (skoleydelse) som er 28.320 kr. om året. Kommunens 

samlede udgifter til FGU og løsning af nye opgaver i den kommunale ungeindsats finansieres af 

udgifter til de forberedelsestilbud, der omlægges til FGU, samt økonomisk kompensation via 

bloktilskuddet. Etableringen af FGU vil således ikke betyde økonomiske ekstraudgifter for 

kommunen.

Sagen behandles i Social- og Sundhedsudvalget som en orienteringssag og i 

Uddannelsesudvalget og Vækstudvalget som en beslutningssag.

Økonomi

Kommunens samlede udgifter til FGU, herunder løsning af nye opgaver i den kommunale 

ungeindsats forventes at blive fuldt kompenseret via bloktilskuddet (DUT). Den organisatoriske 

ændring vedrørende samling af støtteindsatser for 18-30 årige på tværs af beskæftigelseslov og 

servicelov gennemføres inden for eksisterende bevillinger.

Indstilling

Direktøren for Velfærd, Arbejdsmarked og Sundhed og direktøren for Opvækst, Uddannelse og 

Kultur indstiller, at Vækstudvalget og Uddannelsesudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet 

anbefaler, at:

Godkende de anbefalede overordnede mål for kommunens ungeindsats1. 



Tage til efterretning, at den kommunale ungeindsats styrkes via en række tiltag der 

forstærker en sammenhængende og koordineret indsats på tværs af organisation og 

lovområder.

2. 

Historik

Vækstudvalget, 6. juni 2019:

Indstillingspunkt 1: Anbefales med den bemærkning, at der ønskes udviklet nøgletal for visitation 

til FGU, der kan præsenteres for Uddannelsesudvalget og Vækstudvalget hvert halve a°r.

Indstillingspunkt 2: Taget til efterretning.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A)

Uddannelsesudvalget, 12. juni 2019:

Indstillingspunkt 1: Anbefales med den bemærkning, at der ønskes udviklet nøgletal for visitation 

til FGU, der kan præsenteres for Uddannelsesudvalget og Vækstudvalget hvert halve a°r.

Indstillingspunkt 2: Taget til efterretning.

Beslutning

Indstillingspunkt 1-2 fra Vækstudvalget og fra Uddannelsesudvalget anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

FGU-opbygning-og-indhold•

173  Frigivelse af anlægsmidler til renovering af Fjordlandskolens Tandklinik, afd. Skibby

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget har i oktober 2018 besluttet, at klinikstrukturen i Frederikssund 

Kommunes Tandpleje skal ændres fra fem til tre tandklinikker. Den nye tre-klinik struktur har til 

formål at give borgerne et mere ensartet service- og kvalitetsniveau sammenlignet med i dag. I 
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forbindelse med budgetvedtagelsen i 2018 blev det besluttet at afsætte 0,5 mio. kr. til etablering af 

tre-klinik strukturen i Tandplejen. Anlægsmidlerne bruges til renovering af Fjordlandskolens 

Tandklinik i Skibby samt afmontering af udstyr på de to klinikker, der lukker jf. bilag 1. De afsatte 

anlægsmidler til projektet søges derfor frigivet.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Handicaprådet:

Tages til efterretning.

Høringssvar Ældrerådet:

Ældrerådet har ikke yderligere kommentarer til punktet.

Økonomi

Der blev i forbindelse med budgetvedtagelsen for budget 2019 afsat 0,5 mio. kr. til etablering af 

tre-klinik struktur i Tandplejen. Beløbet søges nu frigivet så renoveringen kan igangsættes.

Indstilling

Centerchefen for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Social- og Sundhedsudvalget over for 

Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

Der afgives anlægsbevilling på 0,5 mio. kr. i 2019 til etablering af tre-klinik struktur i 

Tandplejen. Beløbet finansieres af det afsatte rådighedsbeløb i 2019.

1. 

Historik

Social- og Sundhedsudvalget, 3. juni 2019, pkt. 61:

Anbefales.

Beslutning

Anbefales.

Fraværende:



Poul Erik Skov Christensen (A).

bilag 1. frigivelse af midler til renovering af tandplejen 2019 .xlsx•

174  Forslag til Sundhedsaftale 2019-2023

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget forelægges dette dagsordenspunkt med henblik på at anbefale 

Byrådet at godkende "Forslag til Sundhedsaftale 2019-2023 for Region Hovedstaden, 

kommunerne og almen praksis". Sagen behandles ligeledes i Velfærdsudvalget.

Baggrund

På Social- og Sundhedsudvalgsmødet i februar 2019 godkendte udvalget et fælles høringssvar 

fra kommunerne i Nordklyngen (sag nr. 13) til "Udkast til Sundhedsaftale 2019-2023 for Region 

Hovedstaden, kommunerne og almen praksis". Udkastet var i bred høring fra den 21. december 

2018 til den 28. februar 2019.

Forslag til Sundhedsaftale 2019-2023

Høringssvarene viste en stor opbakning til Sundhedskoordinationsudvalgets ønske om at lave en 

enkel og fokuseret Sundhedsaftale og til de fokusområder og mål, som indgik i aftaleudkastet. Der 

kom også forslag til ændringer, og en del af de forslag er indarbejdet i det endelig forslag til 

Sundhedsaftale 2019-2023. Forslaget og følgebrev er vedlagt som bilag. På baggrund af 

høringssvarene har Sundhedskoordinationsudvalget blandt andet valgt at sætte endnu større 

fokus på udviklingen af samarbejdet om borgere med psykisk sygdom. Det er blevet gjort ved at 

tilføje et nyt mål under fokusområdet ”Sammen om borgere med psykisk sygdom”. Det endelige 

forslag til Sundhedsaftalen består derfor af tre fokusområder og seks mål, hvor udkastet bestod af 

tre fokusområder og fem mål.

Regionsadministrationen skal indsende Sundhedsaftale 2019-2023 til Sundhedsstyrelsen senest 

mandag den 1. juli 2019. Aftalen skal forinden være politisk godkendt i regionsrådet og i alle 29 

kommuner i regionen.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Handicaprådet:
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Handicaprådet ser meget positivt på, at aftalen sætter endnu større 

fokus på udviklingen af samarbejdet om borgere med psykisk sygdom.

Høringssvar Ældrerådet:

Forslaget til Sundhedsaftale 2019-2023 er nu revideret og blevet både fokuseret og overskuelig. 

Ældrerådet bakker op om forslaget til Sundhedsaftalen.

Økonomi

Forslag til Sundhedsaftale 2019-2023 udstikker overordnede rammer og hensigtserklæringer for 

samarbejdet på sundhedsområdet, men har isoleret set ingen bevillingsmæssige konsekvenser.

Indstilling

Centerchefen for Politik, Sundhed og Personale indstiller, at Social- og Sundhedsudvalget overfor 

Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

Godkende forslag til Sundhedsaftale 2019-2023.1. 

Historik

Social- og Sundhedsudvalget, 3. juni 2019, pkt. 66:

Anbefales.

Beslutning

Anbefales.

Fraværende: Poul Erik Skov Christensen (A).

Bilag 1. Følgebrev Sundhedsaftale 2019-2023•

Bilag 2. Forslag til Sundhedsaftale 2019-2023•

175  Delegering af udøvelse af kompetence i forhold til værgemålsansøgninger

Lovgrundlag

Værgemålslovens § 16
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Kommunestyrelsesloven

Sagsfremstilling

I denne sag skal udvalget tage stilling til, om de vil anbefale Økonomiudvalget og Byrådet, at 

centerchefen for Voksenstøtte og Rehabilitering skal tildeles kompetence til at bemyndige 

udvalgte medarbejdere i Center for Voksenstøtte og Rehabilitering til at kunne underskrive 

ansøgninger om værgemål for borgere på det specialiserede voksenområde og ældreområdet. 

Sagen behandles samtidig i Velfærdsudvalget og Social- og Sundhedsudvalget.

Hvis en borger ikke kan træffe de nødvendige beslutninger i dagligdagen, kan der være brug for, 

at borgeren får udpeget en værge, der kan hjælpe borgeren hermed. Behovet for et værgemål kan 

for eksempel opstå, hvis en borger bliver dement i en sådan grad, at vedkommende ikke længere 

kan tage vare på sine egne interesser. Ansøgningen skal sendes til Familieretshuset, der træffer 

afgørelse om værgemål.

Kommunalbestyrelsen kan søge om værgemål eller om ændring eller ophævelse af værgemål for 

borgere på det specialiserede voksenområde og ældreområdet. Kommunalbestyrelsen kan 

delegere udøvelsen af denne opgave til administrationen.

På nuværende tidspunkt er centerchefen i Voksenstøtte og Rehabilitering den eneste i 

administrationen, der er underskriftsberettiget og dermed også den eneste der kan søge om 

værgemål eller om ændring eller ophævelse af værgemål. Ved ferie og andet forfald er det 

sårbart, at en ansøgning, der kan være af akut karakter, må afvente. Dette vil kunne undgås, hvis 

centerchefen tildeles kompetence til at gøre en udvalgt gruppe af medarbejdere 

underskriftsberettigede.

Ved at give centerchefen bemyndigelse til at udvælge hvilke medarbejdere, der er 

underskriftsberettiget, undgår Byrådet fremadrettet at skulle tage stilling til, om nye medarbejdere 

skal være underskriftsberettigede, hvis eksisterende underskriftsberettigede skifter 

ansættelsessted og/eller deres stilling i kommunen ændres. I øvrigt medfører uddelegeringen en 

mere fleksibel ansøgningsproces til fordel for borgerne.

Administrationen foreslår, at centerchefen for Voksenstøtte og Rehabilitering bemyndiges til at 

kunne vælge hvilke medarbejdere på det specialiserede voksenområde og ældreområdet, der 

skal være underskriftsberettigede, og som derfor kan søge om værgemål på vegne af 

kommunalbestyrelsen. Det vil betyde, at Byrådet ikke fremadrettet vil blive forelagt sager om 

delegering af kompetence til at søge om værgemål til en specifik medarbejder. Det foreslås i den 

forbindelse, at det alene er afdelingsleder, souschef og teamkoordinatorer i Myndighed i Center 



for Voksenstøtte og Rehabilitering, som centerchefen kan gøre underskriftsberettigede. Det er 

således stadig et begrænset antal medarbejdere, der kan blive underskriftsberettiget som følge af 

Byrådets beslutning.

Sagen er sendt i høring i Handicaprådet og Ældrerådet. Eventuelle høringssvar fremsendes 

hurtigst muligt til udvalgets medlemmer.

Høringssvar Handicaprådet:

Tages til efterretning.

Høringssvar Ældrerådet:

Administrationen beder om at flere end Centerchefen kan underskrive værgemål.

Ældrerådet er enige i, at det kan have uheldige tidsmæssige konsekvenser, at der kun er en 

person der kan underskrive værgemål.

Ældrerådet bakker derfor op om, at flere end Centerchefen kan underskrive værgemål for borgere 

på Ældreområdet.

Supplerende sagsfremstilling til Økonomiudvalgets møde den 19. juni 2019

Stillingsbetegnelserne på gruppen af medarbejdere, som centerchefen efter delegering kan gøre 

underskriftsberettiget - og som fremgår af indstillingen - kan variere som følge af 

organisationsændringer eller lignende. Det præciseres derfor, at centerchefens kompetence er 

gældende for medarbejdere med tilsvarende stillingsindhold som de stillingsbetegnelser, der 

fremgår af indstillingen. For eksempel kan centerchefen fortsat give bemyndigelse i det tilfælde, 

hvor den nuværende stillingsbetegnelse "teamkoordinator" ændres til ”koordinator” eller lignende, 

så længe der er tale om samme stillingstype.

Økonomi

Tildeling af kompetence til at bemyndige udvalgte medarbejdere i Center for Voksenstøtte og 

Rehabilitering til at kunne underskrive ansøgninger om værgemål for borgere på det 

specialiserede voksenområde og ældreområdet har ingen bevillingsmæssige konsekvenser.



Indstilling

Centerchefen for Voksenstøtte og Rehabilitering indstiller, at Social- og Sundhedudvalget samt 

Velfærdsudvalget over for Økonomiudvalget og Byrådet anbefaler, at:

Delegere kompetencen til at bemyndige hvilke medarbejdere, der skal kunne søge om 

værgemål for borgere på det specialiserede voksenområde og ældreområdet til 

centerchefen for Voksenstøtte og Rehabilitering. Gruppen af medarbejdere, som 

centerchefen kan gøre underskriftsberettiget, er afdelingsleder, souschef og 

teamkoordinatorer i Myndighed i Center for Voksenstøtte og Rehabilitering.

1. 

Historik

Social- og Sundhedsudvalget, 3. juni 2019, pkt. 68:

Anbefales.

Velfærdsudvalget, 4. juni 2019, pkt. 60:

Anbefales.

Fraværende:

Morten Skovgaard (V)

Poul Erik Skov Christensen (A)

Beslutning

Anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

176  Meddelelser

Sagsfremstilling

Orientering om offentliggørelse af afrapportering og informationspjece om seniorbofællesskaber 

er vedlagt som bilag (3 bilag i alt)

•
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Økonomiudvalgets sagsliste er vedlagt som bilag.•

Beslutning

Borgmester John Schmidt Andersen (V) orienterede om, at der er vedlagt bilag om 

seniorfællesskaber samt Økonomiudvalgets sagsliste.

Økonomiudvalgets møde den 21. august flyttes frem med start kl. 14 af hensyn til deltagelse i 

Frederikssund Stafetten.

Tina Tving Stauning (A) orienterede om afholdelse af ekstraordinært møde i Bevillingsnævnet den 

27. juni.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

Brev om seniorbofællesskaber til kommuner•

Afrapportering fra det tværministerielle arbejde om seniorbofællesskaber•

Seniorer ønsker at bo midt i fællesskabet•

Sagsliste Økonomiudvalget 2019 - juni•

177  Salg af Morbærvænget 18, Frederikssund (Lukket punkt)

Tiltrådt. Sagen slutter i Økonomiudvalget.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

178  Salg af grunde og ejendomme - status (Lukket punkt)

Taget til efterretning.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

179  Forslag om samling af administration (Lukket punkt)

Indstillingspunkt 1: Tiltrådt.

Indstillingspunkt 2-3: Forkastet.
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Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

180  Salg af Thorstedlund, arealoverførsel (Lukket punkt)

Indstillingspunkt 1-2 blev bragt til afstemning.

For indstillingspunkt 1-2 stemte:

Ole Søbæk (C), Hans Andersen (V), John Schmidt Andersen (V), Maria Katarina Nielsen (B) og 

Inge Messerschmidt (O).

Imod indstillingspunkt 1-2 stemte:

Tina Tving Stauning (A) og Ole Frimann-Hansen (F) med den begrundelse, at de ikke ønsker at 

sælge friarealer op mod Græse Bakkeby Skole.

Kenneth Jensen (A) undlod at stemme.

Indstillingspunkt 1-2 anbefales.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

181  Skibby Bymidte, udbud af p-areal til bolig og handelsplads (Lukket punkt)

Sagen oversendes til behandling i Plan- og Miljøudvalget.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

182  Ejendomskøb (Lukket punkt)

Indstillingspunkt 1 tiltrådt. Sagen slutter i Økonomiudvalget.

Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).

183  Forlængelse af rengøringskontrakt (Lukket punkt)

Indstillingspunkt 1-2 tiltrådt.
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Fraværende:

Poul Erik Skov Christensen (A).


